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Dan našega katoliškega tiska
TEŽAVE ZDRUŽENE Z IZDAJANJEM KATOLIŠKEGA TEDNIKA

Prva in nemajhna težava je v pomanjkanju denarnih sredstev. Da ne bi časopis 
zabredel v prevelike dolgove, se odgovorni zadovoljijo s skromno zunanjostjo, s 
tehnično revnimi tiskarnami, s čim manj osebjem, ki naj pri delu za list sodeluje.

V načelu vsi priznavamo važnost krajevnih katoliških tednikov, a ko jih je 
treba razširiti ali podpreti, se zdi, da o tem nismo ravno preveč prepričani. To 
velja dostikrat za duhovščino, še bolj pa za razne organizacije in za vernike na 
splošno, ki kmalu opazijo, kolika je splošna zavzetost za katoliški tednik in se 
po tem ravnajo.

Treba je tudi priznati, da so uredništva naših tednikov zaradi ekonomskih 
težav sestavljena iz ljudi, ki imajo poleg dela za list na skrbi še marsikaj drugega; 
dostikrat prav zaradi tega postane list glasilo enega ali majhne skupine ljudi, kar 
vse seveda časopisu ni v korist. V takem primeru ostanejo navadno razne pri
pombe in nasveti mrtva črka, ker ni nikogar, da bi jih pretresel in ocenil. Tudi 
je škodljivo za katoliški časopis, če se skuša priličiti bralcu tako, da sprejme 
njegov kulturni nivo, če je ta povprečen ali podpovprečen. V takem primeru bo 
list hitro postal plitev in zgubil na svojem pomenu.

Prav tako mora katoliški časopis paziti, da ne bo zgubil svojega lastnega 
obraza (fizionomije) in postal nekaj, zaradi česar ni bil ustanovljen, npr. izrazito 
samo politično, samo kulturno ali samo gospodarsko glasilo. Da se temu izogne, 
naj bi uredniki vedno bili številni in delali na način ekip, t. j. skupno razpravljali 
o problemih, se razgovarjali o kritikah, razmišljali o nasvetih. V takem primeru 
se bo hitro opazilo, da list ni izraz samo ene skupine ljudi, temveč vse skupnosti.

VSEBINA KATOLIŠKEGA TEDNIKA
Odprt naj bi bil vsem problemom Cerkve, škofije, skupnosti, bil bi naj izraz 

našega časa in prežet s čutom ljubezni in volje za širjenje božjega kraljestva 
med nami.

Naj bi pokazal večjo občutljivost za vse, kar je bilo povedano ali sklenjeno 
na zadnjem koncilu. K temu dialogu z današnjim svetom naj se pritegnejo poleg 
duhovnikov tudi taki laiki, ki so zmožni ideje koncila posredovati okolju, v kate
rem živijo, na razumljiv način.

Naj bi imel vedno razumevanje za krajevna vprašanja. Ta je treba prikazati 
ne na način kronike, temveč vedno tako, da je zraven povedano tudi naše ka
toliško stališče. Z eno besedo: resnični svet, prikazan mislečim ljudem, da se 
začutijo ob dogajanju v skupnosti odgovorne za njen razvoj.

Katoliški tednik naj bo zato vedno glasnik vse skupnosti, ne samo enega nje
nega dela (npr. delavcev, podjetnikov, kmetov ali podobno); naj se posveča celot
nemu življenju skupnosti, skrbno pazeč na to, da ne postane orodje le ene sku
pine ali enega področja javnega življenja.

Kot glasilo skupnosti naj se ne boji udariti po zlorabah, ki se v njej dogajajo 
ali pa po zmotah, ki se v njej pojavljajo, toda naj vse to opravlja z ljubeznijo; govori 
naj jasno, čeprav bi bilo bolj lagodno molčati; toda govori naj umirjeno, z mo
drostjo in dobrohotno, saj je glas Kristusa, ki živi v božjem ljudstvu.

če  mi je dovoljeno izreči svojo željo, naj povem, da bi bilo prav, če bi se v 
vseh naših tednikih mogle najti omenjene lastnosti. Bil bi to čudovit dar za naše 
škofije, za našo skupnost, za vso državo!

Msgr. ANDREJ PANGRAZIO 
goriški nadškof

Podgorni na obisku v Rimu

Kolebanje italijanskih socialistov
Združena stranka italijanskih socialistov 

So je znašla v precepu. Tistemu delu, ki 
8a je prej vodil Nenni, se zdi, da vlada 
levega centra ni učinkovita, da narašča 
nezadovoljnost med ljudstvom in razoča
ranje v vrstah stranke ter da se vladni 
Program zaradi ozira na industrijske mo
gočneže prepočasi izvaja. Glasnik te kri
tike je  De Martino, eden od obeh tajnikov 
stranke. Po njegovem mnenju bi bilo 
najboljše, če bi socialisti iz vlade izstopili 
ter se tako brez političnih obveznosti pri
pravili na državnozborske volitve, ki bodo 
Prihodnje leto.

Drugi tajnik stranke, Tanassi, ki izhaja 
iz vrst Saragatovih socialdemokratov, je 
Pa čisto nasprotnega mnenja. On meni, da 
je vlada levega centra uspešno izvršila 
zadano si nalogo: onemogočila je totalita- 
ristične poskuse, za predsednika države je 
b»l izvoljen socialist Saragat, v okviru po
etike levega centra je  bila uresničena zdru
žitev socialistov in gospodarska kriza 1963- 
1964 je bila uspešno premagana prav po
zaslugi sredinsko-levioarskih vlad.

Predsedniku stranke Nenniju je končno 
nspelo, da je komisija tridesetih članov 
Centralnega komiteja sprejela kot podlago 
ža razpravo kompromisno zaključno reso- 
*Ucijo, ki že ne govori več o možnosti 
krize, temveč samo našteva, kaj mora 
vladna koalicija v razpoložljivem parla- 
'nentarnam, razdobju še storili. Centralni 
k°mit0 združeno socialistične stranke je 
nato z javnim glasovanjem odobril z ve- 
iko večino resolucijo komisije »tridese- 
t'h«. Za resolucijo je glasovalo 215 čla- 
n°Vi proti 28, vzdržalo pa se je 6 članov. 

Tako je  prišlo v stranki do ponovne

enotnosti, ki je bila že resno ogrožena. 
Resolucija je  zavrnila možnost vladne kri
ze, odnosno jo  veže na uresničevanje že 
sprejetih vladnih programskih obveznosti 
v sedanji poslovni dobi. V tem okviru 
imajo za socialistično stranko prvensten 
značaj gospodarsko načrtovanje, zakon o 

' univerzah, šolah in otroških vrtcih, zakon 
o upravi in reformi države, preobnova bol
nišnic, reforma urbanizma, družinskega 
prava in zakona o javni varnosti. Kar se 
tiče uzakonitve dežel z rednim statutom 
se zdi, da so socialisti to svojo zathevo 
preložili na čas po volitvah prihodnje leto.

Predsednik stranko Nenni je odbil pred
log, da bi postal njen tajnik in tako okre
pil enotnost strankinih vrst. Dejal je, da 
je bil nrf združitvenem kongresu izvoljen 
za predsednika in da mora ostati zvest 
tej odgovornosti. Na ta način bo ostal še 
naprej tudi podpredsednik v italijanski 
vladi, kar vse jamči, da do vladne krize 
v bližnji bodočnosti ne bo prišlo.

Koliko je Judov na svetu
V začetku leta 1965 je bilo na svetu, 

kot je objavil statistični urad izraelske 
države, 13.250.000 Judov. Od teh jih živi 
2.200.000, t . j .  17%, v državi Izrael. Ne
posredno pred izbruhom zadnje svetovne 
vojne jih je  bilo skoro 17 milijonov, ko 
pa so je vojna končala, je zaradi Hitler
jevega divjanja in množičnih pomorov šte
vilo judovskega življa zdrknilo na 11 mi
lijonov. Sest milijonov, torej dobra tretji
na Judov je tako postala v petih letih 
žrtev največjega premišljenega pokola v 
zgodovini človeštva.

Od 24. jan u a rja  se m udi v Rim u 
predsednik  vrhovnega sovjeta Sov
je tske  zveze N ikolaj Podgorni. Pri
šel je  na  u radn i obisk v ita lijan 
sko prestolnico, da s tem  vrne 
obisk bivšega ita lijanskega pred
sednika G iovannija G ronchija, ki 
je  bil v Moskvi feb ruarja  1960. 
Podgorni bo ostal v I ta liji šest 
dni, poleg Rim a bo obiskal še ne
kaj drugih  ita lijansk ih  m est, na
povedano je  pa tudi 30. jan u a rja  
srečanje s papežem Pavlom VI.

DOBRO OZRAČJE ODNOSOV 
MED ITALIJO IN SOV. ZVEZO

Potovanje Podgornega v Italijo  
sicer ni izreden dogodek, je  pa 
prav gotovo zelo pom em bno za 
obe državi in se logično vključuje 
v sovjetsko politiko razv ijan ja  in 
krepitve odnosov s posameznimi 
zahodnoevropskim i državam i.

Praktičn i razlogi za ta  obisk so 
predvsem  trgovske narave. Da bi 
sovjetsko-italijanski pogovori v Ri
m u na političnem  področju  prine
sli kaj posebnega, je  pa težko pri
čakovati, k a jti Ita lije  in Sovjetske 
zveze ne povezujejo takšni politič
ni interesi, ki so značilni za raz
voj francosko-sovjetskih odnosov. 
Prav gotovo pa bo prišlo do izme
njave m nenj. Podgorni bo lahko 
dobil iz prve roke ita lijanska  po
jasn ila  glede zahodnoevropske vo
jaške obram bne organizacije NA
TO, glede evropskega sodelovanja 
in  vojne v V ietnam u, on sam  pa 
bo mogel seznaniti ita lijanske go
stite lje  s sovjetskim i stališči do 
teh vprašanj.

K ar se tiče gospodarskega so
delovanja, pa obojestranskih  inte
resov ne m anjka. I ta lija  je  že leta 
1964, takoj za Veliko B ritanijo , 
prekršila tako imenovano »kredit
no blokado« in začela da ja ti so
cialističnim  državam  dolgoročne 
kredite. N aslednje leto je I ta lija  
po skupni količini izvoza in  uvoza 
iz socialističnih držav že prehitela 
Anglijo. Tega leta  je  znašal itali
jansk i izvoz v om enjene države
465.1 m ilijona dolarjev, uvoz pa
580.1 m ilijona. Večji trgovinski 
prom et z vzhodnim i državam i ima 
trenu tno  le Zvezna republika Nem
čija  (2110,7 m ilijonov dolarjev le
ta  1965).

Lani je  Ita lija  poskrbela še za 
posebno senzacijo: s Sovjetsko 
zvezo je  sklenila pogodbo za zgra
ditev tovarne osebnih avtomobilov 
z letno zm ogljivostjo 600.000 vozil. 
Družba FIAT iz T urina je  ta  po
sel prevzela te r  bo prispevala 350 
m ilijonov dolarjev  z dobavo opre
me in drugega m ateriala . Ta po
godba je  im ela tako s političnega 
kot z gospodarskega vidika močan 
odjek  v svetovni javnosti. Zahod
ni poslovni krogi so prišli do spo
znanja, da je  položaj v Vzhodni 
Evropi bolj u trjen  kot kdajkoli 
poprej in da sodelovanje s socia
lističnim i državam i ne pomeni več 
tveganja.

Gospodarski razlogi so zato ti
sti, ki nareku jejo  tako Sovjetski 
zvezi kot Ita liji, da vztra ja ta  na 
tej poti. In to je  bistvo tistega, 
kar so v Rim u in Moskvi imeno
vali »ugodno ozračje« pred obi
skom  Podgornega.

SREČANJE S PAPEŽEM
Bolj presenetljiv, čeprav ne či

sto  nepričakovan, bo tisti del obi
ska Podgornega v Rimu, ko se bo 
šef sovjetske države srečal s pa
pežem Pavlom VI. V vsej petde
setletni zgodovini Sovjetske zveze 
se bo prvič zgodilo, da bo njen 
poglavar prestopil prag vatikan
skega m esta.

Ledino na tem  področju  je  zao

ra l Hruščevov zet Adžubej, ki je 
m ed drugim i zaupanim i m u de
likatn im i poslanstvi uspešno opra
vil tud i obisk pri papežu Janezu 
XX III., s ka terim  je pripravil te
ren  za poznejše stike. Aprila lani, 
m ed uradn im  obiskom  v Rimu, 
je  bil pri Pavlu VI. tudi sovjet
ski zunanji m in ister Andrej Gro- 
m iko, čigar obisk je  napovedal 
novo obdobje odnosov m ed Sov
je tsko  zvezo in V atikanom . Sov
je tsk i in teresi po stik ih  z Vati
kanom  so seveda razum ljivi, saj 
v Moskvi dobro vedo, da se mo
raln i vpliv Cerkve ču ti močno tu 
di na svetovni politični pozornici. 
Zavzem anje za m ir in m ednarod
no sodelovanje, papežev obisk na 
sedežu Združenih narodov v New 
Yorku in obsodba vietnam ske voj
ne — seveda v okvirih, v katerih  
Cerkev to zmore — , vse to je  omo
gočilo začetek plodnega dialoga 
m ed V atikanom  in socialističnim i 
republikam i.

Zboljšanje odnosov m ed V atika
nom in Sovjetsko zvezo, naj večjo 
in naj stare jšo  kom unistično drža
vo, pa naj bi po zamisli vatikan
ske diplom acije tud i blažilno vpli
valo na  verski položaj m ilijonov

katoliških  vernikov, ki živijo v 
vzhodnoevropskih državah. Zbolj
šan je om enjenih odnosov bodo po
zdravila tud i brez dvom a vodstva 
številnih zahodnoevropskih kom u
nističnih  partij, m ed njim i zlasti 
ita lijanska  in francoska, ki so pri
siljena upoštevati v svoji politiki 
tudi verska čustva dela prebival
stva. Tako so vlade vzhodnoevrop
skih držav te r  kom unistične s tran 
ke po Evropi in drugih  celinah 
m orda še bolj kot sam a Sovjet
ska zveza zainteresirane, da se bo 
zbližanje m ed V atikanom  in Mo
skvo nadaljevalo in še poglobilo.

Obisk Podgornega pri sv. očetu 
bo u radno  seveda sam o v ljudnost
nega značaja in pogovori bodo 
ta jn i, toda lahko sm o gotovi, da 
obe s tran i ne bosta izrekli zgolj 
zvenečih fraz, am pak da se bosta 
potrudili ugotoviti, kolikere so 
m ožnosti za norm alizacijo  m edse
bojnih odnosov. Vedno pogosteje 
je  nam reč slišati glasove, da tako 
Cerkev kot Sovjetska zveza iščeta 
oblike, ki bi om ogočala sta lne di
plom atske stike. Takšna težnja 
brez dvom a obstaja, naloga sreča
n ja  z V atikanom  pa bo, da ugo
tovi, ali je  to  tud i uresničljivo.

Maova žena se uveljavlja
Politični opazovalci postajajo vedno bolj 

pozorni na nastope Maove žene Čang 
Čing, stare 54 let, ki je bila nedavno 
imenovana za svetovalko načelnika novega 
komiteja v vojski.

Prejšnji torek je skupaj s predsednikom 
vlade Cuenlajem pozvala rdeče gardiste, 
ki so bili prišli v Peking, naj se vrnejo 
domov. Opozorila jih je na ogromno ško
do, ki nastaja ob dejstvu, da en milijon 
»revolucionarjev« manifestira po Pekingu, 
delo na kmetih in po tovarnah pa stoji. 
Ce ne bo mogoče manifestaintov prepri
čati zlepa, se jih bo pa poslalo domov 
s silo. Po pekinških ulicah so se pojavili 
lepaki, ki pozivajo kmete, naj ostanejo na 
svojih mestih in naj nadaljujejo svoje 
delo, zato da ne bo padla kmetijska pro
izvodnja. Rečeno je tudi, da tisti, ki po
šiljajo kmete in delavce delat manifesta
cije za Maocetunga, dejansko niso nje
govi prijatelji, ampak sovražniki, ki ho
čejo s pošiljanjem ljudi v mesto prinesti 
nered v gospodarstvo.

Tudi na Kitajskem so odkrili svojega 
Rankoviča. Borbeni vestnik, glasilo rdečih 
gardistov poroča, da je Jang Cang Hun, 
bivši član tajništva centralnega komiteja 
komunistične Kitajske, postavljal prislu
škovalne naprave v Maocetungovo stano
vanje, izročal Sovjetski zvezi tajne doku
mente iz državnega arhiva in vohunil za 
sovjetskega veleposlanika. »On je veliki 
izdajalec in zvest pajdaš Hruščeva, kar 
pa ni nič čudnega, saj izhaja iz družine 
veleposestnikov,« zaključuje Borbeni vest

nik svoje poročilo. Obtožba je  huda in če 
bo Jang Cang Hun postavljen pred sodi
šče, mu obsodba na sm rt ne uide, saj 
določa kitajski zakon za »protirevolucio- 
narje in izdajalce« sm rtno kazen.

Dva obtožena voditelja sta napravila sa
momor. Sta to podpredsednik vlade Po-i-po 
in bivši načelnik glavnega štaba vojske 
Lo Jui Cing. Aretiran je  bil bivši maršal 
Ho Lung, do sedaj komisar za šport in 
podpredsednik narodnega sveta za obram
bo. številni lepaki napadajo tudi enega 
glavnih zaupnikov obrambnega maršala 
Lin Piaa, Hsiao Hua, ki je  načelnik po
litičnega oddelka v vojski. Poznavalci raz
m er vidijo v tem napad na Lin Piaa sa
mega in dokaz, da se tudi v sami vojski 
bije oster boj med dvema linijama. Se 
trije kitajski maršali so postali člani po
litbiroja centralnega komiteja kitajske ko
munistične partije. S tem je  vključenih v 
politbiro osem od skupno devetih živih 
maršalov, kar vse naj bi dalo v javnosti 
vtis o enotnem stališču naj višjih vodi
teljev v vojski in zanikalo govorice o raz
cepitvi v »proletarsko« in »buržoazno« li
nijo. 2e omenjeni aretirani maršal Lo 
Hung naj bi bil februarja 1966 pripravljali 
državni udar proti Maocetungu. Skupno 
z njim da so sodelovali bivši pekinški žu
pan Peng čeng, bivši načelnik generalne
ga štaba v vojski, bivši načelnik propar 
gande v komunistični stranki in mnogi 
častniki vojske, letalstva in mornarice iz 
pekinškega področja. Po pisanju lepakov 
je bila »zarota v kali zatrta«.

Kitajska je preplavljena s slikami Mao-ce-tunga, čigar osebni kult vzdržujejo fa
natični rdečegardisti z množičnimi nastopi, divjanjem po ulicah ln z gonjo zoper 

resnične in dozdevne Maove nasprotnike
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Novi odlok o odpustkih
Napovedani novi odlok o odpustkih pri

naša papeška konstitucija »Nauk o od
pustkih«. Čeprav dogmatični nauk o od
pustkih ni spremenjen, pa novi odlok 
vnaša pomembne spremembe v dosedanjo 
prakso odpustkov.

Popolni odpustek bo mogoče poslej pre
jeti samo enkrat na dan. To velja tudi 
za najbolj znana odpustka: na verne duše 
in na porcijunkulo. Prilik za popolni od
pustek bo mnogo manj kot doslej. V vsaki 
župnijski cerkvi bo mogoče prejeti popol
ni odpustek na praznik cerkvenega patro- 
na in na porcijunkulo. Popolni odpustek 
za duše v vicah bo mogoče prejeti 2. no
vembra v vseh cerkvah in javnih kapelah. 
V zadnji uri bo dobil popolni odpustek 
vsak vernik, ki je v življenju redno oprav
ljal eno ali drugo redno molitev.

Nepopolni odpustek se ne bo več štel po 
dnevih, temveč po gorečnosti vernika. Pra
vilo se glasi: »Verniku, ki s skesanim 
srcem opravi z odpustkom obdarovano 
dobro delo, se iz zaklada Cerkve doda 
prav toliko odpuščenja časnih kazni, ko
likor jih je dosegel s svojim dobrim de
lom.« Pri odloku je  papež upošteval pred
loge 78 škofovskih konferenc po vsem 
svetu.

Zasedanje mešane katoliško- 
anglikanske komisije
V dneh od 9. do 13. januarja je zasedala 

mešana pripravljalna komisija zastopnikov 
katoliške in anglikanske Cerkve. Zaseda
nje je  bilo v vili Cagnola v bližini mesta 
Varese pri Milanu. V zaključnem poročilu 
je poudarjeno, da je bil po 400 letih lo
čitve storjen prvi korak za obnovo edi
nosti. Do srečanja je prišlo na podlagi 
dogovora med papežem Pavlom VI. in an
glikanskim škofom Ramseyem. Razprav
ljali so o temi: Zakaj je  danes razgovor 
med obema Cerkvama možen in kje naj 
bi razgovor začeli.

Komisijo je  sestavljalo več katoliških in 
anglikanskih škofov ter izvedencev. Za
sedanje je  poteklo v zelo toplem ozračju. 
Predlagali so ustanovitev študijskih ko
misij za proučevanje posameznih vprašanj.

Posvet najvišjih predstojnic 
ženskih redov v Italiji
V Palači Domus Pacis v Rimu se je 

zbralo na študijski posvet 1500 višjih 
predstojnic ženskih redov v Italiji. Po
govarjale so se, kako naj bi v redovnih 
hišah izvedle preosnovo življenja in delo
vanja po navodilih, ki jih je izdal sv. oče 
6. avgusta preteklega leta. Za zbrane pred
stojnice so govorili tudi razni izvedenci.

Važen programski govor je  imel kardi
nal Antoniutti, ki je prefekt kongrega
cije za redovnike. Dejal je, naj se življe
nje rodovnikov obnavlja po smernicah kon
cila. Obnova predvsem zahteva poglobitev 
duhovnega življenja ob Kristusu in Cer
kvi. To je podlaga za obnovo zunanjega 
apostolata. Obnova naj spoštuje zdrave 
tradicije, a upošteva naj tudi spremenjene 
razmere sodobnega življenja. Kardinal je 
dejal, da morajo ženski redovi brez odla
šanja izvesti spremembo oblek, ki naj iz
ražajo njihovo posvetitev Bogu, a vendar 
naj bodo bolj preproste. Povabil je končno 
redovnice, naj se stavijo popolnoma v 
službo Cerkve v korist vse krščanske 
družine.

Dve novi cerkveni ustanovi
Sveti oče je izdal poseben Motu proprio, 

Catholicam Christi Ecclesiam, s katerim 
ustanavlja Svet za laike in študijsko ko
misijo »Pravica in mir«. Bodisi svet ka
kor komisija sta sestavljina iz članov, ki 
so škofje, in iz svetovalcev. Oboji so iz 
raznih delov sveta. Svetu in komisiji na
čeluje kardinal Maurice Roy, nadškof v 
Ouebecu. Svčt za laike bi moral koordi
nirati apostolsko delo laikov in pomagati 
hierarhiji z nasveti. Komisija se bo pa 
predvsem zanimala za uveljavitev pravič
nosti v svetu.

Tajništvo za brezbožce
Že eno leto in pol obstaja pri Sv. stolici 

posebno tajništvo za nevernike ali ateiste. 
O tem tajništvu nismo do sedaj veliko 
slišali, čeprav se že veliko dela. Gre pred
vsem za študij vprašanja o ateizmu ali 
brezboštvu, kar zahteva veliko truda, iska
nje strokovnjakov o tem vprašanju, usta
novitev posebnih središč za proučevanje 
in podobno. Tajništvo je  zainteresiralo 
predvsem vse katoliške univerze na svetu 
za vprašanje brezboštva z namenom, da 
se ustvari Čim popolnejša slika o dose
danjem delu za spoznanje vseh proble
mov, ki so v zvezi z ateizmom.

Tajništvu predseduje dunajski kardinal 
Konig. Člani so škofje in nadškofje iz

raznih delov sveta. Med temi je tudi škof 
Jenko iz Kopra. Teh članov ja 24. Poleg 
članov je v tajništvu še 50 svetovalcev 
strokovnjakov, ki so tudi iz raznih delov 
sveta. Predvideno je tudi, da bodo izbrali 
nekaj strokovnjakov, ki niso katoličani, 
ki naj bi držali vez s Svetovnim svetom 
cerkva, ki ima svoj sedež v Ženevi. Pro
blem ateizma ne zanima samo katoliča
nov, ampak vse, ki verujejo v Boga.

Letošnja zlata roža 
bo šla v Brazilijo
Ob priliki sprejema novoizvoljenega pred

sednika brazilske republike, je  sv. oče 
povedal, da bo letos poslal zlato rožo Ma
rijinemu svetišču Aparecida v Braziliji in 
to ob priliki 250-letnice odkritja Marijine 
podobe. Včasih so papeži pošiljali zlato 
rožo raznim kraljicam, zaslužnim za ka
toliško Cerkev. V govoru ob sprejemu bra
zilskega predsednika je sv. oče spomnil 
na velike naloge, ki čakajo novega pred
sednika pri reševanju socialnih problemov 
v Braziliji.

Pereča vprašanja holandske 
Cerkve
Omenili smo že »mali« koncil Cerkve 

na Holandskem, pri katerem bodo raz
pravljali o raznih perečih vprašanjih. Ta 
vprašanja so: spremembe v Cerkvi in nji
hov pomen, smisel verskega življenja v 
današnjem času, zadržanje kristjana v 
družbi, nova liturgija, novi katekizem, za
kon in družina, predvsem zakonsko živ
ljenje, kontrola rojstev, predzakonsko ob
čevanje, konkubinat, mešani zakoni, du
hovniške zadeve, zlasti celibat, vprašanje 
avtoritete in odgovornosti v Cerkvi, pre- 
osnova samostanskega življenja, zadeve 
praktičnega krščanskega življenja; mladi
na, Cerkev in mir.

Španski škofje uresničujejo 
smernice koncila
Na svojem zadnjem zasedanju je kon

ferenca španskih škofov sprejela precej 
važnih ukrepov, ki jasno kažejo, da so se 
tudi španski škofje odločili za pot, ki jo 
je začrtal koncil. Mnogo se je  že govorilo 
in pisalo, kakor da bi hoteli španski škof
je ostati bolj v defenzivi, a to ne drži, 
kakor je pokazalo prav zadnje zasedanje 
škofovske konference. Počasi, a gotovo pre
hajajo koncilske določbe v življenje Cer
kve. Pazimo, da ne ostanemo zadnji!

Italijanski škofje o času 
prejema birme
Italijanski škofje so na svojih sejah 

govorili o starosti za prejem birme in o 
obveznosti za nedeljsko mašo. Zelo pou
darjajo, naj gredo otroci k birmi vsaj eno 
leto ali dva po prvem obhajilu. Navadno 
so otroci oba zakramenta prejeli kar isto 
leto, če ne celo že isti dan.

Sobotna maša za nedeljsko
Omenili smo že, da so ponekod dovolili, 

da morejo verniki že v soboto z udeležbo 
pri sveti maši zadostiti cerkveni zapovedi, 
ki zahteva: v nedeljah in zapovedanih 
praznikih bodi pobožno pri sveti maši. Ne
kateri škofje v Italiji so za to spremembo, 
drugi so ji pa nasprotni.

Revija »Most«, tromesečnik za leposlovje 
in kulturo je  s št. 12 zaključila svoj tretji 
letnik.

V zadnji številki ne m anjka leposlovnih 
prispevkov (štiri pesmi in trije sestavki 
v prozi), a pomen ji dajo zlasti razprave, 
ki se pogumno lotevajo problemov sloven
stva tako na področju Trsta, Gorice in 
Beneške Slovenije v Italiji kot v okviru 
sedanje Jugoslavije. Vse te razprave izzve
nijo v obtožbo komunističnemu sistemu, 
ki so mu malo m ar slovenski interesi in 
ki je zlasti pri nas v zamejstvu zadal ne
popravljiv udarec slovenski narodni rasti, 
škodljive posledice vključenja Slovencev 
v italijanske levičarske stranke so raz
vidne na vseh področjih, zlasti pa priha
jajo do izraza na šolskem, članek Draga 
Legiša »Za enotnost v raznolikosti« to 
stvarno dokaže. Vredno je prebrati in se 
zamisliti tudi ob drugem članku »Zakaj 
mistificirati probleme?« (R. Z.), kjer avtor 
opozori z dejstvi na zaskrbljujoči pojav, 
da se m ora slovensko ljudstvo po dvajse
tih letih obstoja nove »napredne« Jugo
slavije boriti za svoj jezik, ekonomijo in 
ravnopravnost kot da bi bilo le neka manj
šina, ne pa suveren narod. Tudi razprava 
Dušana Božiča »Smeri sodobnega politič
nega razvoja« se obširno bavi z isto pro
blematiko, Marij Lavrenčič pa prikaže v 
vsej grozotni resničnosti gospodarsko so
cialni položaj Beneške Slovenije, kjer po
litika, ki se tam izvaja, uničuje naše 
ljudstvo.

Duhoviti so »Pomenki Roka Potrebuježa« 
in mnogo jedke resnice je  v njih. Razmi
šljanje M. R.-ja »Ob črnobelem« se oslanja 
na dva dnevniška zapiska Josipa Vidmar
ja, ki ju  je natisnilo ljubljansko »Delo« 
in ki pričata, da je Vidmarjev pogled na 
svet silno okrnjen in samo polovično res
ničen. Številko zaključi poročilo o sreča
nju z glavnim urednikom lista »Osserva- 
tore Romano« Manzinijem dne 18. decem
bra v Trstu, ko mu je kakšen ducat slo
venskih razumnikov prikazalo tisk sloven- 
stih katoličanov v Italiji. Kronist dodaja, 
da so to pot — vsaj enkrat! — slovenski 
intelektualci odhajali iz stavbe Grand Ho
tel de la Ville brez kompleksov.

Zadnja številka »Mosta« je  pomemben 
prispevek k naši prisotnosti na tem na
rodnostno občutljivem koščku Evrope in 
brez dvoma vredna branja in priporočila.

Rankovič in Slovenija
Kakor hitro je  Tito na šlavni seji glav

nega odbora Zveze komunistov Jugoslavije 
na Brionih razkrinkal Rankoviča in ob
sodil njegovo početje, so partijski krogi 
v Sloveniji pohiteli z izjavo, da slovenski 
komunisti niso bili zapleteni v Rankovi- 
čevo zaroto. Pa so dejstva kmalu to za
trjevanje ovrgla.

Najprej je napravil samomor Vladimir 
Kadunec, ki je veljal za Rankovičevega 
zaupnika. Potem se je začela čistka v slo
venski UDBI. Približno 60% vseh njenih 
uslužbencev je  zgubilo službo in »bilo pre
meščeno drugam«. Kam, ni znano. Na
zadnje so slovenski komunisti ob priliki 
reorganizacije svojega glavnega odbora še 
zamenjali vodstvo in odgovorno uradni- 
štvo v tajništvu za notranje zadeve.

Končno je  spregovoril sam predsednik 
izvršnega sveta skupščine socialistične re
publike Slovenije Janko Smole, torej ne
kak predsednik komunistične slovenske 
vlade in v skupščini marsikaj razkril o 
delu UDBE v Sloveniji. O tem1 je potem 
ljubljanski dnevnik »Delo« poročal na
slednje :

Ker je bilo področje službe državne 
varnosti, t. j. UDBE z zakonskimi pred
pisi le pomanjkljivo urejeno, so njeni vo
ditelji v Sloveniji največkrat na lastno 
roko in na podlagi sugestij (ovadb) ter 
na zahtevo družbeno-političnih činiteljev 
opravljali naloge, ki niso spadale v njih 
področje. Tako je npr. ta služba leta in 
leta vodila zbiranje političnih informacij 
in komentarjev o odzivu občanov na raz
ne dogodke, pojave in ukrepe ter o tem 
obveščala politično državno vodstvo.

Služba državne varnosti se je, držeč se 
navodil zveznega tajnika za notranje za
deve, t. j. Rankoviča, vtikala tudi v razne 
pojave slovenskega družbeno-političnega, 
gospodarskega in kulturnega razvoja. Ta
je npr. navodilo iz leta 1957 nalagalo UDBI 
dolžnost spremljati tako imenovane »ne
gativne« pojave v gospodarstvu, kulturi, 
zdravstvu, pri čemer je bilo njenim usluž
bencem naročeno, naj se pri tem poslu
žujejo enakih metod in sredstev, kakor v 
boju zoper tuje obveščevalne službe in 
zoper razrednega sovražnika. Ponovna na
vodila je prejela UDBA tudi za volitve v 
predstavniške organe v letih 1963 in 1965, 
zlasti pa ob uvajanju gospodarske refor-

Moža je morala obsoditi
Ena najbolj pretresljivih in brezdušnih 

akcij kitajske »kulturne revolucije« je ta
ko imenovano »zvabljanje 'kač iz gnezda«. 
Njegova žrtev je postala med drugimi tu
di Žana predsednika kitajske republike Liu 
Šao Cija.

List Činganšan poroča, da so »borci« 
poznali »pomeščanjena materinska čustva« 
Wang Kuang Mei, Liujeve žene, pa so ji 
nastavili past, v katero se je ujela. Po 
telefonu so ji sporočili, da je bila njena 
hčerka ranjena v prometni nesreči in naj 
bi hitro prišla k njej v bolnišnico. Vse 
je bilo seveda izmišljeno in samo prevara, 
s katero so Liu Šao Čijevo ženo hoteli 
zvabiti na univerzo Tsinghua v Pekingu,
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Sm rtno se je  po
d u h o v n ik  dr. A n d r e j  F a rk a š

V soboto, 21. januarja smo prejeli spo
ročilo iz New Yorka, da je slovenski du
hovnik dr. Andrej Farkaš postal žrtev 
cestne nesreče. Dopoldne je imel opravek 
v salezijanskem zavodu v Patersanu in ko 
se je pozneje sam vračal z avtom v svojo 
župnijo, je z vso silo zavozil v njega 
avtomobil dveh črnskih fantov in duhov
nik je bil na mestu mrtev.

Pokojnik se je rodil pred 58 leti v Kri
ževcih pri Ljutomeru, študiral je v sale
zijanskih zavodih v Sloveniji, kot bogo
slovec pa je obiskoval teološko fakulteto 
v Ljubljani. Kot duhovnik je bil sposoben 
katehet na državnih gimnazijah; udejstvo
val se je tudi kot nabožni pisatelj, zlasti 
pri knjižicah, ki so izhajale v našem za
vodu na Rakovniku v Ljubljani. Jeseni 
leta 1945 je pomagal ustanoviti prvo bo
goslovje za ljubljanske begunske bogoslov
ce v Pragli pri Padovi; tam  je  bil tudi 
profesor in prvi ekonom.

Pet let pozneje se je preselil v Severno 
Ameriko in kmalu dobil mesto župnika 
v slovenski župniji v Bridgeportu hlizu 
Nevv Yorka. V tej direktni dušnopastirski 
službi je  dosegel višek svojega življenjske
ga dela. S tipično štajersko dobroto si je 
pridobil vse farane in sedaj v zadnjih le

tih imel vsako nedeljo službo božjo v slo
venskem, hrvaškem in angleškem jeziku.
V njegovi župniji je  zelo veliko Prekmur
cev; tem je  vedno pridigal v domačem 
prekmurskem narečju. Ključ do src pa 
je bila njegova bratska skrb in ljubezen 
do bližnjega in to ne vsakdanja. Števil
nim rojakom je na ameriški način poma
gal zgraditi hiše in tako zelo utrdil na
rodnostno župnijo, ki jo je pred kratkim 
obiskal tudi ljubljanski nadškof dr. Po
gačnik. Kakor smo brali v časopisih, se 
je tudi ob tem obisku pokazala izredna 
dobrota in plemenitost tega slovenskega 
duhovnika.

S sm rtjo dr. Farkaša se je število du
hovnikov iz naše župnije zopet zmanjšalo. 
Ob njegovi novi maši je  bilo v Križevcih 
dvajset duhovnikov-domačinov, sedaj nas 
je polovico manj, vendar pa imamo prav 
v tem šolskem letu zopet tri bogoslovce, 
ki študirajo v Ljubljani. Odlično preure
jena župna cerkev' v Križevcih je  bila tudi 
deležna dobrote in podpore pokojnega du
hovnika Andreja.

Blagemu sobratu in rojaku, — ki se je 
mogel predstaviti pred Bogom z velikimi 
dobrimi deli —, napisal v spomin

Franc štuhfec, salezijanec

me. V takih razmerah je  tudi v Sloveniji 
prišlo do številnih zlorab.

Značilno za UDBO je tudi to, česa ona 
ni več ddlala po sestanku na Brionih. 
Janko Smole je o tem povedal sledeče:

Služba državne varnosti v Sloveniji se 
je po brionskem plenumu lotila kritične 
presoje svojega ravnanja in opustila m ar
sikatero nalogo, ki ne sodi v njeno pod
ročje. Tako je prenehala z zbiranjem ko
mentarjev o zunanjih in notranjih poli
tičnih dogodkih, z zbiranjem podatkov o 
kršitvi poslovne tajnosti, o  nelojalni kon
kurenci, o prekinitvi dela (stavkah) v 
gospodarskih organizacijah, s preverja
njem oseb za potrebe raznih ustanov in 
njihovih služb.

Prav iz tega Smoletovega poročila, kaj 
je UDBA delala v preteklosti in kar ne 
dela več, je razvidno, da je  bila služba 
državne varnosti država v državi. Pod pri
tiskom UDBE so tudi vodilni slovenski 
komunisti, če niso bili vključeni v mrežo 
njenih zaupnikov, le težko mogli ohraniti 
ideale, ki so jih kdaj imeli o komunizmu. 
Večina je klonila; postali so koritarji, 
stremuhi, kimavci, metle za udbaše, pro
dane duše.

Tako je imela v času Rankoviča Slo
venija kar tri gospodarje nad seboj: UD
BO, zvezno vlado in zvezni parlament v 
Beogradu. Vsi trije so tekmovali, da bi 
Slovenijo čim bolj gospodarsko izkoristili, 
jo posrbili in jo izenačili z manj razvitimi 
republikami. Ni čuda, da je prav to ma
čehovsko postopanje rodilo odpor ne samo 
med slovenskim ljudstvom, temveč tudi 
v vrstah slovenskih partijskih tovarišev. 
Slovenci se že dolgo niso tako zavedali 
kakor po Rankovičevem padcu, da si mo
rajo sami začeti krojiti usodo in ne več 
popuščati pred Beogradom, če nočejo, da 
bodo postali samo ena od provinc centra
listično nastrojene Jugoslavije.

Z GORIŠKEGA

da bi tam prisilno podpisala izjavo zoper 
svojega moža. Vse to se je  zgodilo letos 
6. januarja.

Ko sta potem Liu Šao č i in njegova 
žena prišla v bolnišnico, ni bilo o ranjeni 
hčerki ne duha ne sluha, pač pa so borci 
prisilili Liu Šao Čijevo ženo, da je šla z 
njimi na omenjeno univerzo. Predsednik 
republike je  ostal od jeze in ogorčenja 
brez besedi, a za ženo proti sili ni mogel 
storiti ničesar.

Naslednjega dne, 7. januarja zjutraj, je 
Waing Kuang Mei lastnoročno podpisala 
izjavo, da je vse prav in pravično, kar so 
rdečegardisti storili z njo in da bo storila 
vse, kar je  potrebno, da razkrinka moževo 
meščansko-nazadnjaško usmeritev.

List Činganšan, ki je o tej ugrabitvi 
poročal, ne pove, ali je žena kitajskega 
državnega predsednika še zaprta na uni
verzi. Znano pa je, da je ministrski pred
sednik ču-en-laj v govoru 8. januarja 
ostro obsodil izpade »rdeče garde«, ki od- 
peljuje ljudi proti njihovi volji. Poudaril 
je, da je  za končne ukrepe proti sum
ljivim osebam izključno pristojen central
ni komite komunistične partije Kitajske. 
Tudi Maova žena je v svojih govorih 8. 
in 10. januarja ostro nastopila proti sa
movoljnim nastopom »rdeče garde«.

IZ Ž I V L J E N J A  
N A Š I H  L J U D I

Veliko priznanje ljubljanskemu 
generalnemu vikarju
List Družina poroča, da je sv. oče. ime

noval stolnega prošta in generalnega vi
karja dr. Stanka Leniča za izrednega bir- 
movalca po vsem ozemlju ljubljansko nad
škofije. Čestitamo!

Novi glavni direktor slovenskih 
duhovnikov med izseljenci
Za glavnega direktorja vseh duhovni

kov, ki delujejo med slovanskimi izse
ljenci po svetu, je bil imenovan msgr. 
Ignacij Kunstelj, ki živi in deluje v Lon
donu. K visokemu in odgovornemu ime
novanju iskreno čestitamo.

Štandrež
Ko so bili lansko leto za prvi maj pri 

nas »Veseli planšarji«, smo takoj sklenili, 
da jih  bomo še kdaj povabili. To smo 
storili preteklo nedeljo, skupno z Zvezo 
slovenske katoliške prosvete v Gorici.

Tako so po uspelem gostovanju v Kato
liškem domu prišli v našo lepo prosvetno 
dvorano. Ljudje so dvorano napolnili do 
zadnjega prostora in sprejeli »Vesele plan
šarje« z navdušenim ploskanjem. V ime
nu našega prosvetnega društva jih je  po
zdravil predsednik Marijan Breščak. Za 
tem so se razvrstile vesele in poskočne 
popevke v narodnem tonu pomešane z du
hovitimi domislicami in ustvarile med ob
činstvom izredno veselo pustno razpolo
ženje. Ob koncu se jim  je v imenu vseh 
Štandrežcev zahvalila osmošolka Neva Bu
dal in jim poklonila šopek rdečih na
geljnov.

Po končanem sporedu v dvorani se je 
vesela muzika nadaljevala še v domači 
gostilni, kjer smo se od njih pozno po
slovili in jim  želeli veselo: nasvidenje!

Cineforum »Stella Matutina 1967«
Kot lansko leto tako se bo tudi letos 

vršil v dvorani »Stella Matutina« tečaj 
filmov z razlago in debato, imenovano 
Cineforum, namenjen zlasti dijakom in 
vzgojiteljem.

Letošnji tečaj Cineforum bo imel štiri 
cikle s 13 zanimivimi filmi. Razdeljen je 
takole: francoski filmi, današnja mladina, 
moderni klasiki in zadnji francoski filmi. 
Tečaj bo vsako sredo ob 21. uri.

Prvi cikel, francoski filmi, bo obsegal 
sledeča dela: »I parapioggia di Cherber- 
bourgh« (Dežniki iz Cherberbourgha) Jac- 
quesa Demy-ja (Francija); ta je že bil 
predvajan v sredo, 18. januarja; »Fahren
heit 451« F. Truffanta in »Muriel« Allaina 
Resnaisa (Francijadtalija).

Drugi cikel, današnja mladina, bo imel 
na sporedu: »1,1 fuggiasco« (Ubežnik) Ta- 
pan Siuka (Indija), »Ho venfamni« (Imam 
dvajset lot) M. Kulseva (Rusija, »Coneri 
e diamanti« (Pepel in diamanti) Andreja 
VVaijda (Poljska) in »Gioventu, amore e 
rabbia« (Mladost, ljubezen in srd) Tonyja 
Richardsona (Anglija).

Tretji cikel bo nudil sledeča dela: »Bar- 
barossa« Akira Kurosavva (Japonska), 
»L’accusato« (Obtoženec) Jana Kadarja 
(Češka), »H padre del soldato« (Vojakov 
oče) Reza Ckaidze (Rusija).

četrti cikel, moderni klasiki, bo pa ob
segal: »Ouarto potere« (če trta  sila), Orso- 
na Wollosa (USA), »Rapacith« (Ropaželj- 
nost) Eriča von Striheima in »II viale 
del tramonto« (Cesta zatona) Billyja Wil- 
derja (USA).
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Cerkev in država med seboj K ako  j e  s knjigo po svetu
V katoliški Cerkvi se je z zadnjim kon

cilom končala tako imenovana Konstan
tinova doba, v kateri je bila država, zlasti 
krščanska, zaščitnica in varuhinja Cerkve, 
ji dajala predpravice (privilegije) ter več
krat sploh omogočala njen obstoj.

Današnja Cerkev si pa varuštva države 
ne želi, več, hoče le svobodo za svoje 
versko delovanje. Pripravljena je, da se iz 
višjih razlogov, zaradi svojega duhovnega 
poslanstva, odpove tudi dosedanjim za
konito pridobljenim pravicam v svetnih 
rečeh kot je to že storila npr. v Alžiriji 
ali privilegijem, kakor to trenutno izvaja 
v Španiji.

Cerkev si želi le svobodo in neodvisnost 
v izvrševanju svoje službe za oznanjevanje 
evangelija, izvrševanje bogoslužja in neo
virano vodstvo svojih vernikov. Cerkev 
danes ne ugovarja, da so njeni duhovniki 
pred zakonom izenačeni z drugimi držav
ljani. Cerkvi ni za privilegiran ali celo 
prevladujoč položaj v družbi, še prav 
posebno pa ne v pluralistični družbi, ka
kor je danes naša. Cerkev se je po II. 
vatikanskem cerkvenem zboru otresla pa- 
tronalistične miselnosti, po kateri naj bi 
bila nekaka gospodujoča pokroviteljica tu
di svetnih področij. V tem oziru nima 
pred seboj nikake težnje po svojem zma
goslavju na svetu. Cerkev, ki je na zad
njem koncilu razglasila polnoletnost in 
polnovrednost laikov v Cerkvi, odklanja 
tisto težnjo po klerikalizmu, da naj bi 
namreč duhovščina (kler) vršila tudi lai- 
ške posle, čeprav le subsidiarno, to je iz 
razlogov ljubezni in pomoči do bližnjega, 
kakor se je to zgodilo tudi pri nas v 
preteklosti.

SLOVENSKA DUHOVŠČINA 
IN DRŽAVA

Vsa slovenska duhovščina brez izjeme
— je poudaril ljubljanski nadškof dr. 
Jožef Pogačnik ob letošnjem novoletnem 
sprejemu v Ljubljani na komisiji za ver
ska vprašanja — je svoji državi ne le 
dejansko zvesta ali kakor pravimo lo
jalna, temveč je njej tudi s srcem pri
vržena. Kdor bi jo glede tega samo sum
ničil, bi ji delal krivico. Hoče spoštovati 
vse pravične zakone sedanje ureditve in 
jim biti poslušna. Nihče od slovenskih 
duhovnikov si ne želi privilegiranega po- 
lložaja ali ugodnosti. Le to si želijo in 
pričakujejo, da bi se z njimi ravnalo 
brez osebnih razlikovanj. Njihovo delo 
pomaga k vzgoji dobrih državljanov, zato 
je prav, če se jim tudi javno prizna, da 
opravljajo družbeno koristno delo.

Slovenske škofe in njihove duhovnike 
veseli, da tisti, ki z odgovornostjo vodijo 
usodo države, spodbujajo in vžigajo jugo
slovansko pa tudi slovensko narodno za
vest, ter da so jim pri srcu tudi pravice 
in skrbi naših narodnih manjšin zunaj 
meja jugoslovanske države. Isto dolžnost 
čuti tudi Cerkev na Slovenskem, saj jo 
ji posebej nalaga koncil v slovitem tri
najstem odloku. Zato na tem področju 
velja skupno se prizadevati za skupne 
cilje.

Prav bi bilo zato — je nadaljeval nad
škof dr. Pogačnik — da bi se odnosi med 
Cerkvijo in državo vedno ugodneje raz
vijali. V tej zvezi se je treba oddolžiti 
spominu tragično preminulega podpred
sednika zveznega jugoslovanskega izvršne
ga sveta ter dolgoletnega predsednika slo
venske vlade Borisa Kraigherja. Zgodo
vina odnosov med državo in Cerkvijo v 
slovenski republiki je za dolga leta ne- 
razdružno zvezana z njegovim imenom. 
Navedena dejstva in omenjene osnove mo
rajo kljub ideološkim razlikam voditi do 
vedno boljšega soglasja in dobrega so
žitja v blagor jugoslovanske države in v 
blagor Cerkve.

NE POLEMIKA, TEMVEČ DIALOG

Minilo je protireformacijsko obdobje, 
ko je Cerkev krotila svoje nasprotnike s 
Pomočjo svetne sile in se duhovno zoper 
"Je borila s polemiko. Danes je drugače: 
Nastopilo je obdobje razgovora, dialoga, 
ko si Cerkev želi v spoštovanju do vsa
kega človeka in njegovega nazora dobro
hotnega razpravljanja z vsemi ljudmi, ki 
imajo dobro voljo.

Danes želi Cerkev služiti svetu po nau
ku evangelija, pomagati in delati dobro 
Vsem ljudem. Tako pojmovanje nalog 
Cerkve v sodobnem svetu seveda zahteva, 
da duhovščina v nobenem družbenem in 
Političnem sistemu aktivno ne posega v
Politiko.

Ko se je kardinal Spellman pri polnoč- 
nk:l blizu Saigona v Južnem Vietnamu 
neprevidno zarekel, da je potrebna po
polna zmaga orožja — te besede je na 
8Veti dan že omilil in popravil — so mno- 
8i na vrhu Cerkve javno protestirali, ker

to v nasprotju s stališčem cerkvenega 
Vodstva in z gledanjem koncila. Vsako ob

liko današnje vojne Cerkev obsoja kot 
moralno zlo in jo ima za neprimerno 
orodje in sredstvo za dosego pravičnega 
in trajnega miru. Mir mora po nauku do
brega papeža Janeza XXIII. temeljiti na 
resnici, pravici, ljubezni in svobodi. V 
tem prizadevanju za mir, za konec vojne 
in za pot poštenih pogajanj ter razgovo
rov je danes vsa Cerkev edina s težnjami 
vseh miroljubnih narodov in držav.

(Iz program a tičnega govora nadškofa dr. 
Jožefa Pogačnika objavljenega v ljubljan
ski Družini).

Za novo leto se je iz Indije oglasil mi
sijonski brat Ludvik Zavrl. Pozdravlja vse 
svoje prijatelje in dobrotnike na Tržaškem  
in Goriškem ter jim  potom priljubljenega 
»Katoliškega glasa«, ki ga zvesto obiskuje 
na njegovi daljni postojanki, vošči mno
go božjega blagoslova v letu 1967.

Lani so ga njegovi predstojniki poslali 
iz misijonske postojanke v pokrajini Ma
dras v južni Indiji, ki jo je prav brat 
Zvrl dvignil do zavidljive višine, tako da 
sedaj lepo uspeva, proti severu v bližino 
mesta Goe, kjer je sv. Frančišek Ksa- 
verski pokopan in ki je bila skozi 400 let 
v rokah Portugalcev. Potem pa jih je ne
kega dne sedaj že pokojni indijski pred
sednik Nehru 'z  vojsko pregnal in Goo 
priključil indijski državi. S tem je tudi 
v to pokrajino prišla lakota, ki je v ostali 
Indiji najbolj običajen spremljevalec pre
bivalstva.

Pred časom je neki indijski dobrotnik 
kongregaciji, kateri pripada brat Zavrl, 
poklonil več tisoč hektarjev zemlje v po
krajini Goa, ki je precej hribovita in z 
ogromnimi gozdovi pokrita. V njih je še 
vse polno divjih živali. Tiger je npr. pohru
stal bratu Zavrlu, odkar je na novem 
kraju, že dve ovci in kar pet psov volč
jakov.

Na misijonski postaji sta trenutno le 
brat Zavrl in duhovnik italijanskega po
rekla. Pravega stanovanja do sedaj nista 
imela. Bivala sta kar v šupi, zaradi česar 
tudi nista mogla hraniti Najsvetejšega. 
Sedaj mislita na gradnjo primerne hiše, 
toda težave so zaradi tega, ker manjka 
denarnih sredstev.

V načrtu imata ustanovitev katoliške 
vasi. Preden pa bo prišlo do tega, je treba 
očistiti in pripraviti zemljo, kar seveda 
zahteva ogromno dela, ker je treba naj
prej izsekati gozdove, poruvati štore in 
nato obdelati zemljo, da bo pripravna za 
riževa polja. Če se bo dalo doseči pri
merno število traktorjev in motornih čr
palk. bodo novo pridobljena polja lahko 
obrodila dvakrat na leto in vrgla na ti
soče vreč riža.

Preden bodo prišli ljudje na očiščeno 
zemljo, jim  je treba postaviti hišice, tako 
da bo imela vsaka družina poleg 3 hek
tarjev polja še lastno stanovanje. Te hišice 
morajo biti solidno zgrajene, da se tako 
prepreči vdor vode ob času deževja. De
ževna doba traja tri mesece. Samo lani 
je padlo, kot je zmeril brat Zavrl osebno, 
3 metre 85 cm dežja. Ko je ta doba prt 
kraju, pa skozi celo leto ne pade kaplja 
dežja. Silna suša povzroči nebroj požarov 
po gozdovih, ki jih dostikrat pogasi šele 
novi dež.

Iz statističnih poročil, ki jih izdaja 
letno Organizacija združenih narodov, do
bimo nekakšen vpogled v književno de- 
javnost posameznih narodov oziroma 'dr
žav. Skandinavske države skoro ne vedo, 
kaj pomeni »kriza knjige«, »kriza založ
niške dejavnosti« in podobno, o čemer pri 
nas toliko razpravljamo. Na Finskem ni 
družine, ki bi se ne ponašala s svojo 
knjižnico, čeprav se ta omejuje največkrat 
le na manjši izbor del domačih pisateljev. 
Podobno velja za Dance, Švede in Nor
vežane.

Lani je brat Zavrl že požel prvo njivo 
riža, tako da mu ne bo treba stradati. 
Sicer pa nudi hrano tudi gozd, saj se 
v njem vedno kaj ustreli, le časa je treba 
imeti za to in spočit je treba biti, ker se 
lov vrši ponoči, tedaj pa je telo od dela 
čez dan že močno utrujeno.

Indija strada. Sicer ji pomagajo s po
šiljkami žita od vsepovsod, a ko so te 
pošiljke pri kraju, pritisne lakota znova. 
Brat zavrl v zvezi s tem takole pismo za
ključi: »Naše delo naj bi Indijcem po
kazalo, da si lahko sami veliko pomagajo, 
le voljo je treba imeti za to. Naša pri
sotnost sredi pragozda, ki ga trebimo in 
spreminjamo v plodno zemljo, najbolj 
učinkovito pobija trditev marksistov, da 
je vera opij za ljudstvo. Mi misijonarji 
smo na j  lepši dokaz, da je naša Cerkev 
vir napredka na vseh področjih, na ver
skem, nravnem, znanstvenem, pa tudi na 
socialnem in gospodarskem. Zato se nam 
ni treba sramovati, da ji pripadamo.«

Poslednja
V četrtek, 12. januarja 1967 ob 14,15 je 

č. g. Anton Iskra končal svojo življenjsko 
pot. Vse zadnje dni so bili pri njem nje
gov zvesti prijatelj č. g. France Dolinar 
in slovenske šolske sestre. Dan pred sm rt
jo ga je  obiskal njegov predstojnik na 
rimskem vikariatu kardinal Traglia. Tudi 
slovenski druhovriiki in laiki so se nepre
stano vračali k njegovi bolniški postelji, 
kjer je počasi ugašal.

Vest o njegovi nenadni sm rti je bridko 
zadela vse rimske Slovence. Odbor druš
tva Slomšek je obvestil telefonično vse 
svoje člane in poskrbel, da so bili v slo
venskih oddajah v rimskem radiu in v 
vatikanskem radiu obveščeni o smrti slo
venskega duhovnika Antona Iskre tudi vsi 
ostali Slovenci doma in po svetu. Društvo 
je poklonilo pokojniku tudi venec vrtnic 
s slovenskim trakom. Nekateri Slovenci 
so prihiteli k pokojniku ,ko je  bil še v 
mrtvaški veži; drugi so se zbrali ob njem 
in molili za pokoj njegove duše, ko so 
ga prepeljali v cerkev Marijinega imena. 
Skrb za pogreb je prevzel vrhovni pred
stojnik te cerkve msgr. Arrato. Bratov
ščina, ki upravlja cerkev, je  poklonila svo
jemu pokojnemu skrbniku venec belih na- 
geljčkov.

V soboto, 14. januarja ob 9,30 dopoldne 
so se zbrali v cerkvi Marijinega imena v 
Rimu skoro vsi slovenski duhovniki, ki 
delujejo v večnem mostu, in izredno lepo 
število rimskih Slovencev, članov društva

RUSI VODIJO

Veliki ljubitelji knjig so Rusi. Tujca, ki 
pride v Moskvo, preseneča množica ljudi 
v vlakih, avtobusih in  metrojih s knjigo 
v roki. Množice Rusov danes knjige ne le 
bero, ampak jih  tudi množično 'kupujejo. 
Rusija ima danes nad 150.000 javnih knjiž
nic, kar ni nič čudnega, če pomislimo, 
da je  Rusija že nekaj let sem dežela z 
najmočnejšo izdajateljsko dejavnostjo. Po
datki kažejo, da vsak Rus kupi na mesec 
po dve knjigi (gre za povprečje). Nava
jamo podatke za leto 1962 in 1963: Leta 
1962 so v Sovjetski zvezi izdali 76.700 
knjig s skupno naklado milijardo dve sto 
tisoč izvodov. To pomeni, da je vsaka 
četrta knjiga na svetu izšla iz sovjetskih 
tiskam. Leta 1963 so natisnili več kot
27.000 novih knjig v nakladi približno 140 
milijonov izvodov samo s področja znano
sti in tehnike. To pomeni, da je bila lani 
vsaka tretja  nova knjiga, ki so jo  natis
nili, znanstvena ali tehnična. V pičlem letu 
dni se je naklada poljudno znanstvene in 
tehnične knjige v Rusiji štirikrat povečala.

Naj mimogrede omenimo samo knjige 
o kmetijstvu: natisnili so 7.700 novih knjig 
v nakladi 48 milijonov izvodov. Rusi ve
do in prav posebno še ruska mladina, da 
nova znanost narašča v velikanske obsege 
in ji je treba slediti, če hočejo ostati na 
tekočem. Razširitev znanja in prizadevanje 
za višjo kvalifikacijo sta  namreč življenj
ski potrebi tako industrijskega kot kme
tijskega delavca. Velikanska je tudi šte
vilka (za leto 1963 ) 345 milijonov učberni- 
kov in pomožnih knjig za šole, tako da 
je ta naklada za trinajst odstotkov večja 
od leta 1961. če  pomislimo, da je  lani 
nad 56 milijonov ljudi obiskovalo šole v 
Sovjetski zvezi, nas take številke ne pre
senetijo. Velikanske so naklade, v katerih 
izhajajo dela s področja političnih ved.

Kaj pa leposlovje? Leta 1964 so poslali 
na knjižni trg Sovjetske zveze 354 milijo
nov knjig leposlovne vsebine, pa so v 
nekaj mesecih vse naklade pošle. Navedi
mo samo prim er ene izmed srednjih mo
skovskih knjigam, ki proda dnevno 8.000 
do 10.000 knjig. Kadar izide nova knjiga 
in so prvi izvodi v izložbi, nastane prava 
gneča v knjigami in se primeri, da je  v 
nekaj tednih razprodana vsa naklada. Eno 
največjih založniških podjetij v državi, 
nekakšna ruska Državna založba, je do
bila lani toliko naročil, da so presegla 
njegove tiskarske možnosti — 33 milijonov 
knjig. Samo pol toliko vneme za knjigo 
pri nas, pa bi redka izmed naših lepo
slovnih, poljudno znanstvenih, tehničnih 
ali drugih knjig ostala v nekaj mesecih 
neprodana. Rusi bj nam morali biti zgled!

ANGLEŽI NA DRUGEM MESTU

Tudi Angleži veliko izdajajo in bero. 
Pa saj imajo tudi kaj brati! Pisatelji sve
tovnega romana kot so Fielding, Daniel 
Defoe, Jonathan, Swift, Scott, Dickens, 
Thackeray, Hardy, Kipling, Conrad, Mau- 
gham, Wells, Galsworthy, Woolf, Joyce, 
Lawrence in cela vrsta drugih starejših 
in novejših, doživljajo vedno nove izdaje 
v visokih nakladah. Samo lani so izdali

Slomšek, katerega odbor je bil v celoti 
prisoten. Mod drugimi so bili rektor filo
zofskega zavoda »"Propaganda fide« in vod
ja  »Slovenika« msgr. Jezernik z vsemi go
jenci »Slovenika«, vsi slovenski frančiška
ni, jezuiti, klaretijanci, kapucini, uradnika 
rimskih kongregacij msgr. Bavdaž, msgr. 
Belej, dr. Robič in številni drugi. V veli
kem številu so bile zastopane tudi slo
venske šolske sestre. Hrvaški zavod je zar 
stopal rektor msgr. Kokša. Mnogo je bilo 
tudi duhovnikov-uradnikov rimskega vika
riata, vatikanskega radia in drugih usta
nov. Med navzočimi so bili tudi številni 
italijanski verniki.

Toplo rimsko sonce je posvetilo na krsto, 
obloženo s cvetjem, v kateri je  počival po
kojnik, ko je č. g. Franci Dolinar pričel 
z daritvijo žalne svete maše. Na poseb
nem prostoru ji je zbrano sledil kardinal 
Traglia. Pri sv. obhajilu je mnogo Sloven
cev pristopilo k oltarju in darovalo svoje 
obhajilo in molitve za pokojnika. Po žalni 
sveti maši je spregovoril kardinal Traglia.
V svojem govoru je med drugim poudar
jal, da nam bridkost smrti dobrega du
hovnika Antona Iskre lajša upanje, da ga 
je Bog že sprejeil med svoje izvoljene, saj 
mu je vedno zvesto služil. Potem ko je 
zapustil svojo domovino, je pokojni našel 
tukaj novo družino, v kateri so ga pred
stojniki in vsi ostali globoko cenili. Pri 
izvrševanju svojega duhovniškega poslan
stva je  bil neutrudljiv. Tudi tisto malo,

26.023 knjig, med njimi 5.656 ponatisov, 
ki so dosegle milijonske naklade. V zad
njih desetih letih se je  število izdanih 
knjig povečalo skoro za 8.000. Leto 1963 
pomeni največji uspeh na angleškem knjiž
nem trgu v povojnih letih. Zanimivo je, 
da je  najmočneje zastopana mladinska in 
otroška književnost, kar je dokaz, da te
levizija, ki ima v Angliji odlične oddaje 
za otroke in mladino sploh, knjige ni iz
podrinila. Samo s področja kemije in  fi
zike so izdali lani 760 novih del, s pod
ročja umetnosti 609 in s področja zgodo
vine 672 novih del.

JAPONSKA PO TISKU IN BRANJU 
TRETJA NA SVETU

Japonsko literaturo pri nas slabo pozna
mo, niti filma ne, čeprav na področju 
obeh dosegajo velike uspehe. Vendar vi
soke številke naklad ne gredo toliko na 
račun izdaj pomembnih svetovnih pisate
ljev, marveč se im a Japonska zahvaliti 
tako visokemu častnemu mestu v tiska
ni besedi in poplavi cenenih izdaj enciklo
pedij ter popularnosti detektivskih in zgo
dovinskih romanov. Številke za zadnja 
tri leta, ki jih  je  objavil Inštitut za založ
niško dejavnost v Tokiu, kažejo naslednje 
podatke: leta 1960 je na Japonskem izšlo 
23.862 del v skupni nakladi 227 milijonov 
izvodov in leta 1962 nekaj nad 26.000 del 
v nakladi 255 milijonov izvodov. Japonska 
je znana dežela, ki izdaja mnogo časopi
sov, tednikov in revij prav tako v visokih 
nakladah. Skoro 24 odstotkov vseh na Ja
ponskem tiskanih knjig odpade na učbe
nike in šolske knjige, dobrih 20 odstotkov 
na leposlovje in le 11 odstotkov na mla
dinsko oziroma otroško knjigo. Posebnost 
Japonske so enciklopedije iz vseh mogo
čih področij znanosti. Najbolj reprezen
tativno delo s tega področja je  njihova 
»svetovna enciklopedija« v 32 knjigah in 
je izšla v 100.000 izvodih. »Ljudska enci
klopedija«, kj je  manjšega obsega in za
jem a le sedem knjig, je  bila prodana v 
enain letu, čeprav so jo  tiskali v 600.000 
izvodih. Japonska ima veliko tradicijo — 
nad 40 let — v cenenih žepnih izdajah. 
S temi izdajami omogoča, da izhajajo 
dela z vseh področij leposlovja, znanosti, 
umetnosti, tehnike, kmetijstva in tako na
prej v visokih nakladah in za nizko ceno.

Na četrtem, petem in šestem mestu se 
vrste Zahodna Nemčija, ZDA in Francija. 
Presenetljivo je, da se takoj za Francijo 
uvršča Češkoslovaška, kjer povprečno na 
vsakega prebivalca odpade 4,2 izvoda. Za 
tisk knjig porabijo 15 do 17 tisoč ton pa
pirja na leto, od tega gre za učbenike in 
šolske knjige 3.700 ton, prav toliko tudi 
za leposlovje. Na leto izide več kot 7.000 
samostojnih knjižnih izdaj v nakladi nad 
50 milijonov izvodov. V vsej Češkoslova
ški deluje 50 založb, in sicer 30 čeških in 
20 slovaških, med njimi je  14 državnih 
založb. Na leto prodajo knjig za več ka
kor 600 milijonov kron.

Dežele z izredno razvito knjižno dejav
nostjo so še Nizozemska, Poljska, Italija, 
Španija, Švica, Belgija in Skandinavske 
dežele. Jugoslavija je glede potrebe in 
možnosti med zadnjimi.

kar je imel, je  daroval potrebnim. Njegovo 
izgubo bridko občutijo tudi njegovi doma
či v ljubljanski nadškofiji. Ljubljanski nad
škof sam je  poslal brzojavko, v kateri iz
reka sožalje v svojem in v imenu vse 
slovenske duhovščine in vernikov.

Po spominskem govoru je kardinal molil 
ob številnem spremstvu ob krsti pred glav
nim oltarjem pogrebne molitve in podelil 
absolucijo. Na posebnem prostoru so bili 
pokojnikov brat, dve sestri in župnik iz 
pokojnikovega domačega kraja, ki so pri
hiteli iz domovine v Rim, da se udeleže 
pogreba. Hip nato je  pok. Anton Iskra za 
vselej zapustil cerkev, kateri je  posvetil 
desetletja svojega duhovniškega življenja. 
Vsi prisotni so se še enkrat zbrali ob 
krsti, ki so jo  položili v mrliški avtomobil, 
ki je nato odpeljal zvestega Slovenca in 
zglednega duhovnika na rimsko pokopa
lišče Verano, kjer bo v družbi p. Prešerna, 
dr. Šaruge, p. Brena, g. Selana in drugih 
Slovencev pričakal vstajenja.

Nov dekan teološke fakultete 
v Ljubljani

Za novega dekana teološke fakultete v 
Ljubljani je bil imenovan prof. dr. Anton 
Trstenjak. Dne 4. februarja je prevzel svo
je posle. Novemu dekanu želimo obilo 
božjega blagoslova za plodovito rast teo
loške fakultete.
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Misijonar Ludvik Zavrl M i  indijski pragozd

Ob priliki praznovanja obletnice ustanovitve indijske države je prejel kardinal Va- 
lerijan Gracias iz Bombaya iz rok državnega poglavarja odlikovanje »Padma 
Vibhusham«, ki ga oblast podeljuje tistim, ki so si stekli posebnih zaslug za

narod in državo

zemska pot Antona Iskre
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Upamo, da se bo katoliški svet zelo 
zganil ob praznovanju 1900-letnice smrti 
sv. apostolov Petra in Pavla, dveth trdnih 
stebrov prave Kristusove Cerkve.

V »Katoliškem glasu« ste objavili govor 
dr. Stanka Janežiča ob blagoslovitvi oltarja 
v čast slovanskima in slovenskima aposto
loma sv. Cirilu in Metodu v velikem Ma
rijinem svetišču na Vejni nad Trstom. V 
njem opozarja na 50-letnico fatim skih do
godkov. V Fatimi sem v začetku meseca 
novembra 1966 pregledal pastirski list lei- 
riškega škofa, kjer poudarja glavne točke 
Marijinih naukov v Fatimi in naglaša, da 
Fatima je in m ora biti veliki vir duhovne 
obnove za leiriško škofijo. Zlepa kakšen 
narod ni imel tako velikega apostola fa- 
timske Matere božje, kot smo ga Slovenci 
imeli v škofu dr. Gregoriju Rožmanu. Ma
rijine misli in prošnje v Fatimi so zmožne 
obnoviti tudi ves slovenski narod. Prav 
lepo znamenje dobre volje med Slovenci 
je npr. zelo razširjeno branje knjige o fa
timskih dogodkih, ki jo je zadnje čase že 
tolikokrat izdala celovška Mohorjeva druž
ba.

Slovenci smo med drugimi manjšimi go- 
rečniki za češčenje sv. Cirila in Metoda 
imeli zlasti dva vneta častilca; božjega 
služabnika škofa Antona Martina Slomška 
in prelata dr. Franca Ks. Grivca. Prav je, 
da je  zadnje čase France Dolinar v »Med- 
dobju« slovenski svet opozarjal na ta dva 
velika moža, ki sta  med nami vsemi vsak 
po svoje pospeševala cirilmetodijskega du
ha, ki je  za sedanjo dobo tako zelo po
memben. Čaščenje sv. Cirila in Metoda se 
je doma, v zamejstvu in zdomstvu zalo 
dvignilo ob stoletnici Slomškove sm rti in 
z delom za Slomškovo oltarno čast, z raz
glasitvijo sv. Cirila in Metoda za glavna

( P I S M O  IZ ARGE NT IN E)

vensko družino »Baragov vestnik«. Na raz
polago imaono tu v Buenos Airesu na 
tisoče štiribarvnih Baragovih podobic s 
kratkim  življenjepisom in z vsemi odo
brenimi molitvami za Baragovo beatifi
kacijo.

Bolj podrobno poročilo, kako je  trenut
no z Baragovo zadevo, sem podal duhov
nikom in redovnikom na zborovanju v 
Trzizmu meseca avgusta ter po tržaškem 
in vatikanskem radiu. Iskreno moramo 
biti hvaležni vašim dušnim pastirjem, da 
so pred nekaj leti podpisali na duhovni
škem zborovanju na Barbani posebno proš
njo na marquettskega škofa, naj se zga
nejo glade rednega škofijskega postopka 
za razglasitev škofa I .F . Baraga za bla
ženega, hvaležni pa tudi za vse njihovo 
prizadevanje po posameznih župnijah in 
ustanovah za Baragovo oltarsko čast. Tako 
je npr. župnik Stanko Žerjal v dveh va
seh v Gabrjah in na Vrhu zbral nekaj 
tisoč lir za Baragovo beatifikacijo. Saj 
prav teh skromnih darov strašno potre
bujemo. Vse vzdržujemo z miloščino. Pa 
je vedno tako zelo manjka. Prvo vpra

šanje po vrnitvi v Argentino iz Baragove 
dežele in iz zahodne Evrope, kjer sem 
imel namen povsod čim bolj navduševati 
za Barago, je  bilo: Kje imate 79.000 tisoč 
pesov, za katere ste na dolgu za Baragov 
vestnik?

Sodim, da se je treba posebej zahvaliti 
tudi Marijinim družbenicam v Trstu in 
Gorici za vse, kar so dobrega naredile 
za Barago. Seveda prvo pohvalo zaslužijo 
njihovi vneti voditelji. Na vse razumeva
nje za Baragovo zadevo sem naletel pri 
msgr. dr. Lojzetu Škerlu, pri msgr. dr. 
Francu Močniku in pri dr. K. Humarju. 
Njim še posebej srčna hvala. Pomoč je  npr. 
obljubila tudi Justina Dolhar, prednica 
Marijinih sester v Gorici.

Delajmo zlasti ob bližajoči se stoletnici 
Baragove sm rti — k Bogu je  šetl po pla
čilo 19. januarja 1868 — kar največ za 
njegovo povišanje na oltar. Saj bomo od 
tega prizadevanja imeli korist mi osebno, 
slovenski narod, ki je pomoči svojih svet
niških kandidatov tako zdlo potreben, 
Amerika in končno vesoljna Cerkev.

Dr. Filip Žakelj

NOVICE IZ JUGOSLAVIJE
Štirje devetdesetletni duhovniki

V ljubljanski nadškofiji bodo letos, če 
bo Bog hotel, dosegli devetdeset let živ
ljenja štirje duhovniki. Ista škofija bo 
imela letos enega biseromašnika in kar 
11 zlatomašnikov.

V Slovenskem Primorju bodo pa štirje 
in sicer: Cerar, Morel, Semič in Koder
mac. Vsem želimo že danes: Bog plačaj 

zaščitnika "ljubljanske^ nadškofije ob 500 za njihovo delo in trpljenje! 
letnici ustanovitve škofije in ob imenovanju Romanje k o p n e t ;  škofije V Rim
sv. Cirila in Metoda za druga zaščitnika 
mariborske škofije, s slovesnim obhaja
njem 1100 letnice njunega prihoda med 
Slovence, pa tudi s poživitvijo apostolstva 
sv. Cirila in Metoda. Hvaležni pa moramo 
biti zlasti dr. Metodu Turnšku, da je 
npr. prav v »Katoliškem glasu« začel spod
bujati, naj bi Slovenci to leto obhajali kot 
sveto cirilntetodijsko leto, ko se spominja
mo, kako sta pred 1100 leti posebej prišla 
k Slovencem, se med nam i za nekaj časa 
ustavila pri knezu Koclju, tam nabrala 
slovenskih fantov za duhovniški poklic in 
skozi naše kraje romala v Rim.

Približala se je  tudi stoletnica smrti 
gorečega dušnega pastirja, misijonarja in 
škofa Ireneja Friderika Baraga.

Pred leti je  »Katoliški glas« prinesel o 
delu za njegovo beatifikacijo daljši članek. 
Na Goriškem in Tržaškem ste najbrž raz
prodali precej izvodov krasnega Barago
vega življenjepisa, ki ga je za drugo iz
dajo v Buenos Airesu pripravil znani bara- 
goslovec dr. Franc Jaklič. Tudi manjšo 
brošurico »Barago na oltar«, ki je  izšla 
za stoletnico Baragovega škofovskega po
svečenja, ste tam, kakor se zdi, precej 
prodali. Radi ste sprejeli drobno sailezi-

Kakor iz ljubljanske nadškofije, talko 
bodo tudi s Koprskega poromali v Rim, 
da se bodo skupno poklonili sv. očetu ter 
mu izrazili svojo vdanost in ljubezen, pa 
tudi hvaležnost za njegov osebni prispevek 
za urejevanje razmer v Jugoslaviji. Hkrati 
bodo obiskali grobove prvakov apostolov 
sv. Petra in Pavla za 1900-letnico njunega 
mučeništva ter grob sv. Cirila ob 1100-let- 
nici prihoda svetih bratov in njunih učen
cev v Rim.

Deset let bolnišnice 
v Šempetru pri Gorici
Pred desetimi leti je  bila v Šempetru 

pri Gorici ustanovljena bolnišnica, ki je 
namenjena področju, na katerem živi
120.000 ljudi, ima pa samo 463 postelj. 
Medtem ko so se pogoji na področju zdrav
stva v Sloveniji na splošno precej zbolj
šali, pa isto ne velja za bolnišnico v Šem
petru, ki deluje v zelo težkih prilikah. 
Samo velikim naporom zdravniškega oseb
ja  gre zahvala, da je bilo mogoče orga
nizirati v okviru bolnišnice vse oddelke, 
ki jih  potrebuje splošna medicina.

V Šempetru so sicer pred časom začeli 
graditi novo bolniško poslopje za več kot

do dinarjev. Zato je težko reči, kdaj bodo 
mogli z gradnjo nadaljevati in jo  predati 
njenemu namenu.

Kupce so hoteli goljufati
Trgovsko podjetje »Ceatromerkur« iz 

Ljubljane je  spomladi leta 1965 na vele
sejmu v Leipzigu (Vzhodna Nemčija) na
pravilo dogovor z zastopnikom tovarne 
ur, da m u bo ta dobavila 25.000 u r znam
ke »Exact«, toda pod enim pogojem: ure 
ne bi smele imeti oznake »Made in Ger- 
many« (Izdelano v Nemčiji), temveč »Swiss 
modeli« (švicarski model). S tem je ho
telo podjetje »Centromerkur« zavestno za
peljati svoje kupce v zmoto, da kupujejo 
švicarske ure in zato temu primerno zvi
šati cene.

Stvar pa je prišla na dan in tako je  jav
no tožilstvo vso zadevo naznanilo sodišču, 
češ da je »Centromerkur« svojemu ugle>- 
du in ugledu države v tujini škodil, razen 
tega pa poskušal goljufati kupce. Gospo
darsko sodišče je  najprej »Centromerkur« 
obtožbe oprostilo, ne pa višje gospodarsko 
sodišče. To je bilo mnenja, da je trgov
sko podjetje napravilo gospodarski presto
pek ter ga obsodilo na 5 milijonov Sdin 
globe, odgovornega direktorja pa na sto 
tisoč Sdin. Zaradi te globe ta direktor 
tri leta po pravnomočnosti sodbe ne bo 
smel opravljati zunanjetrgovinskih poslov.

Poleg kioska, natrpanega s časopisi, ro
mani in bogato ilustriranimi revijami je 
stal mlad mož, oblečen po najnovejši 
modi. Gosta črna brada združena z brkami 
mu je obkrožala temno zagorela lica; dol
gi nakodrani lasje so mu silili čez tilnik, 
nad čelom pa so bili valovito dvignjeni. 
Vse to je mlademu možu zelo prav prišlo, 
da je skril nekatere nedostatke, ki jih  
drugi ljudje ne smejo videti. Sprehajal se 
je ob kiosku in z vidnim zadovoljstvom  
ogledoval na poličkah razvrščeno čtivo.

»Vse je v moji službi. Velesila tiska je 
v mojih rokah.«

»Lažeš!« se je za njegovim hrbtom ogla
sil majhen, bradat mož, kateremu so se v 
vnemi za dober tisk zaiskrile oči. »Lažeš, 
kot vedno.«

»Lažem —« je  z zaničljivim posmehom  
ponovil prvi. »Oglej si samo tale kiosk — 
in takih je na milijone po vsem svetu —, 
oglej si ga in potrdi, če si upaš, da 
lažem.«

»Lažeš!« je pribil mali mož.
»Si mar slep? Ali ne vidiš, da je vse, 

kar je  tu razstavljeno, v moji službi?«
»Vse ni,« je  kratko odgovoril drugi.
»Tisto malo izjeme ni omembe vredno. 

Poglej: dnevniki, tedniki, romani, bogato 
ilustrirane revije, da, revije, slikanice ho
čem reči — izvrstna iznajdba! Iznajdba 
našega stoletja, ko ljudje nimajo časa za 
branje. Ej, v tem sem pravi mojster! 
Čemu bi mučili ljudi z branjem? Tesen 
objem in vroč poljub pove več ko cela 
tiskana stran... Za njim  pride najprej po
želenje oči... Pa kaj bi ti pravil! Tisto o 
poželenju imate napisano v vaših knji
gah.«

»Zapeljivec!« je odsekano dejal drugi. 
Drugi pa je to hote preslišal in nadalje
val:

»Glej te reklamne oglase za razna toa
letna mila, mar niso posrečeni? Tale pla
stično naslikana mehka, gola ženska ra
mena — ponavljam: mojstrsko delo! No, 
ne rečem, slikar se je upiral — zadeva 
vesti — se je izgovarjal, a jaz sem za
grmel: To ni prava slika, izrazi več, več! 
"Ampak..." se je še obotavljal slikar, jaz 
pa sem zagrabil za tisto, ki navadno ni
koli ne izpodleti: "Prijatelj, hočeš biti ob 
zaslužek? Slika mora biti taka, da se vti
sne v srce kakor razbeljen pečatnik v 
mehko lipovino... sicer se bo urednik obr
nil drugam .«

»Brezvestnež!«
Moderni mož je spet hotč preslišal in 

nadaljeval:
»Pogovoriva se kot prijatelja. Imeniten 

predlog imam zate: združiva se!«
»Nikoli!«
»Zakaj ne? Poglej tale dnevnik, tiska

560.000 ljudi obiskalo Postojnsko jamo
V minulem letu je obiskalo Postojnsko 

jamo 560.000 obiskovalcev, od tega 372.000 
tujcev, kar je  za 113.000 več kot v letu 
1965, ko je  obiskalo jamo le 447.000 turi
stov. Ko so v juliju izročili namenu dvo
tirno progo, se je obisk še povečal, saj 
je kak dan prišlo tudi več kot šest tisoč 
turistov.

Na dan je odšlo v jamo 16 skupin, od

jansko knjižico o Baragu. Zelo bi pa želeli, 800 postelj. Doslej so v zgradbo vložili nad
da bi čim več ljudi dobilo v roke knjige pol m ilijarde dinarjev. Dela so pa morali
Baragove knjižnice: »Barago na oltar« in zaradi varčevanja, ki ga je prinesla gospo-
»Bran o Baragu«. Še bolj pa prosimo, da darska reforma, prekiniti za nedoločen
bi spravili kolikor mogoče v vsako slo- čas. Potrebnih bi bito še poldrugo milijar-
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katerih je imela vsaka zagotovljeno vod
niško službo v petih, šestih jezikih. Re
korden obisk je  bil avgusta meseca, ko 
si je jamo ogledalo 144.000 obiskovalcev. 
Med tujci so na prvem mestu Italijani, za 
njimi pa se vrstijo Nemci, Avstrijci, Skan
dinavci, Angleži. V zimskih mesecih je 
obisk zelo upadel, tako da gresta v jamo 
vsak dan le dve skupini.

se v desettiosoč izvodih; ponavljam, imeni
ten predlog imam. V njem bi na primer 
ti imel svoj "verski kotiček" ali kaj po
dobnega.«

»Molči!« je zavpit po postavi sicer tnali 
mož, a velikan po duhu.

»No, no, nikar se ne razburjaj! Lahko 
bi složno delovala. Večkrat smo Že složno 
delovali.«

»Poskušali delovati. Kar po resnici po
vej. A kako se je končalo?«

»Hm.«
»Zgodovina ve marsikaj povedati o teh 

poskusih.«
»Ljudem je treba postreči s tem, kar 

jim  ugaja.«
»Ni res!« se je razhudil velikan po duhu. 

»Ljudem je treba postreči z resnico! Z 
dobro in koristno besedo! Tu notri je 
vse, kar je napisano, ljudem v korist. To 
je hrana, ki ljudi dviga in krepi, ki jih 
vodi na pravo pot,« je  dejal tnali mož in 
pokazal nekaj svojih knjig.

»Malenkost. Nič, proti moji velesili.«
»Velesili laži in praznih čenč. Velesili 

papirja! Kar nudim jaz, je resnica.«
»Resnica...? Mar je ljudem resnica! To

le, poglej, to je njihov kruh: paša za oči, 
za ušesa, paša za čute.«

»Nizkotnež!«
»Čeprav!«
»In si celo tako nizkoten, da zatrjuješ, 

da je vse res, kar je napisano v tvoji 
velesili.«

»Razumljivo.«
»Razumljivo, ker si lažnivec.«
»Glavno je, da ljudje tega ne vedo. Osta

lo me ne zanima.«
»Ob tvojem čtivu ljudje postajajo slab

ši, duhovno bolni, moralno shirajo in 
umro.«

Moderno opravljeni mož ni odgovoril.
»Po mojem,« je nadaljeval velikan po 

duhu, »po mojem pa postajajo boljši. 
Utrjujem jim  upanje, vzbujam ljubezen.«

»Kakšno ljubezen?«
»Resnično, ker govorim resnico.«
»Ljubezen vzbujam tudi jaz,« se je  za

smejal prvi, »tisto sladko, opojno...«
»Lažnivo!« je spet pribil mali bradati 

mož. »A kaj jim  nudiš v dneh razočara
nja in trpljenja?«

»Nič. Pravzaprav ne. Prišepnem jim  edi
ni izhod.«

»Kateri izhod?«
»Obup.«
»Hudobnež! Kaj jim  pomaga vsa tvoja 

velesila popisanega in poslikanega papirja, 
s katerim ljudi begaš in zapeljuješ, v trp
ljenju in nesreči pa jim  ne nudiš dru
gega kakor obup?«

Tedaj je zapihal veter in privzdignil s 
tilnika nakodrane lase, da se je  videl ko
smati vrat; istočasno si je mož pogladil 
kodre ob sencih, in prikazala sta se ro
gata izrastka.

»Ker sem Lucifer,« je skoro zatulil, »Lu
cifer, ki tebe, Pavel, in tvoj tisk peklensko 
sovražim.«

Pavel se je nasmehnil, pokazal na vrsto 
svetopisemskih knjig in na vrsto cerkve
nih učenikov vseh časov. Nato je nekoliko 
postal ter pokazal drugo vrsto katoliških 
in raznih drugih moralnih pisateljev vseh 
časov in mirno pripomnil:

»...peklenska vrata je ne bodo prema
gala.«

ANTON VAN DE VELDE

Srce zmaguje
 =  59

»Z njim , otrok, z njim  pojdi, z Nandom; 
jaz sem lahko sam. Posadi Chrisja v 
njegovo stajico in teci brž k ubogi Mariji.«

Z razklanim srcem — Jon pa spet re
vica tamkaj v bolnišnici — dirja Greta 
ob Nandovi strani po ulicah.

Doma pa sedi veliki Gerrits s svojo 
nogo v mavcu in čeblja s Chrisjem, ki 
nič ne razume, kaj se je pripetilo očku.

»Nak, Chrisje, življenje ni posebno ve
selo; človek bi bil lahko ob poslednji 
mozeg iz kosti; zakaj mesečine, Chrisje, 
ali pa sonca, mažiček mali, sva imela 
malo, tvoja inati in jaz. Bi rad iz svoje 
stajice — to se vendar razume, očka —■ 
toda to ne pojde, junaček, prositi moraš 
mamico. Čakaj, nekaj laških lešnikov 
imam še v žepu, z njimi se boš lahko 
igral. Ne, ne v usta, taka reč ti obleži 
v želodcu, packon...«

Preteto, kako te v taki polomljeni 
kom peti zbada!

Tedaj pa na tepem:
»Haha, stric! Prihajaš kot nalašč! Usedi 

se in oglej si človeka v prekletem obupu!«
Jodo se je  torej vrnil, miren ko mleko 

in z drago cigaro v ustnem kotu: »Po
vračilo življenja, kaj?« Ogleda si nečaka

od glave do nog. »Tako,« pravi med 
zobmi, »zdaj si pa popolnoma na tleh. 
Res sijajno je v naši družini. Prihajam 
od Marije...«

»Od Marije, stric? Greeta in Nand sta 
šla pravkar k njej.«

»Prišla bosta prepozno, Jon; zakaj Ma
rija« — stric odloži svojo cigaro — »Ma
rija je um rla v rokah tvojega strica. 
Nikoli še nisem videl tako mirne smrtne 
postelje.«

Imenitni Jodo strm i predse; zmeraj se 
je izmikal trpljenju, zdaj je reva v nje
govih rokah zadremala v m ir večnosti.
V m ansardi rožljajo laški lešniki in Chris
je  žužnja svojo lastno govorko. Po krat
kem premoru nadaljuje Jodo: »Vsak čas 
se vrne tvoja žena in poreče: Prišla sem 
prepozno. To bo prvič pri njej, človek 
moj, in vest jo 'bo peikia, češ: Ali Marija 
ni bila prikrajšana?« Spet umolkne. Jon 
se je  z zaprtimi očmi naslonil nazaj na 
stol. Oni drugi, za čigar navzočnost ve, 
četudi ga ne vidi, nadaljuje hripavo: »Jaz 
sem ob svojo ženo, Jon. To ni bila za
bava. Ali veš... Ne, ti ne moreš vedeti, 
kaj pomeni strta  ljubezen petin šestdeset
letnega moža?« Spet tišina. Chrisje je  v 
svoji stajici zaspal. »Za tisto žensko sem 
zasanjal palačo, fant moj, in življenje ko 
za princeso. In potem sem stal nenadoma 
v praznini, s pismom nad svojimi sivimi 
lasmi! Tedaj je Jodo šel in je  premislil, 
da je  ljubezen kuga in pogin. Kupiti sem 
hotel revolver; iskal sem leikarnarja —

gram pruske kisline ali kaj takega — pa 
se ni nič zgodilo, Jon. Zakaj Jodo je 
prišel v neko mansardo... Veš, kaj me je 
rešilo, Jon?« Jon ne pogleda in oni drugi 
tega ne opazi. »Ko sem videl tvojo Gree- 
to in tvoj drobiž, sem rekel sam  pri sebi: 
Jodo, tukaj je še ljubezen in ta ljubezen 
ni kuga.« Narahlo se zasmeje; otožno 
zveni njegov smeh in tišina plava s trud
nimi krili pod tramovjem. »Zdaj ležiš 
tukaj, Jon, s strto nogo, tam  v bolnišnici 
pa laži m rtva ženska, ona je pač umrla 
brez srca, zakaj bila je že za življenja 
mrlič, in mož ji stoji ob postelji z vpra
šujočimi očmi; potepuh ni vedel, kaj je 
storil; desni razbojnik je, saj veš, in tvo
ja  Greeta bo zmolila očertaš in potem, bo 
takoj spet tukaj, brž, brž, zaradi otrok, 
ki pridejo domov, in zaradi Jona, ki ga 
je treba oskrbeti. To ji pa še ne bo 
dovolj, Jon, zanesi se na mojo besedo, 
privedla bo še desnega razbojnika s seboj 
v mansardo.«

Jon se je vzravnal. Cesar župnik ni zmo
gel, je  storil ta lahkoživec, stari mož s 
svojo dogorelo cigaro in s svojim otožnim 
smehom.

Potem se odpro vrata. Greeta in Nand 
rečeta rahlo: »Dober večer!« in nato Gree
ta svojega moža brž napita — »Kako lačen 
moraš biti, fant!« — kot največjega otro
ka v hiši. In potem sedita za mizo še 
dva velika otroka, eden s kosmatim obra
zom mora tudi jesti — saj je, revež, že 
od ju tra  na poti — in drugi najstarejši,

sedi in se smehlja in gleda, si sega v sive 
lase in da štram astamu Nandu cigaro. 
In potem prideta šolarja domov — pospre
mila ju  je  do doma sestra Virginija — 
in se sprva pač ustrašita mavca na oče
tovi nogi, je pa mnogo ljudi v hiši in 
to je tako neizrečeno vabljivo za njuno 
domišljijo in njune otroške norčije. Po
tem se m ora prebuditi še Chrisje — in 
tako imaš živi saldo družine zbran v S o 

m raku pod borno streho.
»Nand,« pravi Jodo, »ti spiš nocoj lahko 

pri meni, tu je  premalo prostora.« In ko 
mu splezata Peer in Liantja na kolena — 
Greeta svojim očem ne verjame — spol
zita dve debeli solzi mimo stričevega 
grškega nosu.

»Zdaj mora biti spet vse dobro;« pravi 
Jodo, »in morda lahko stari nepridiprav 
še kaj popravi. Jaz bi rad vse te Gerrit- 
sove posadil na sonce... Kaj praviš k te
mu, Lientja? Podila se boš lahko s Pee
rom in Chrisjem po velikem, velikem 
vrtu stričeve vile in potem bomo obirali 
jabolka in hruške in še kaj več. Oče se 
bo naučil kmetovanja — to je zdravo — 
in mama bo skrbela za kuho. Nand gre 
z nami in bo za hišnika, in stric... stric 
bo kadil cigaro in bo gledal, ali si vsi 
prizadevate, kakor je treba.« To vse je 
govoril samo otrokoma na kolenih, a prav 
dobro ve, da ostali zdaj razumejo njegovo 
srce. Padla je črepinja iz srca, toda osta
lo ga je  še dovolj za veselje nad novo 
barko. »In zdaj gre stric spat — Nand,

si pripravljen? — in ju tri poskrbite za 
svojo selitev.«

Greeta se mu obesi okoli vratu.
»I no, no, otrok, ni treba, da me mučiš, 

kako znajo ženske božati. Le glej, da bo 
s trta  noga brž zdrava!«

Jodo in Nand sta odšla.
»Otrok,« pravi Jon, »Jodo je ataše pri 

Previdnosti. Za ta svet sva bila midva 
vedno bedaka, toda midva drživa skupaj 
in na ta svet pihneva; srce nam a je 
utrujeno od boja in izsesano od trpljenja, 
toda nosiva ga še s štirimi rokami, z 
njim vred pa še cvet najinih malih. Daj, 
poskusi najti v naravi mazilo za najine 
rane. Otroci nama rastejo kakor sončnice.«

»Da,« pravi Greeta tik ob njegovem uše
su, »in če pride številka štiri...«

»Potem, Greeta, bodo vrata in okna na 
stežaj odprta štorklji. Semkaj, Peer, sem
kaj, Lientja, semkaj, Chrisje, pridite vsi 
trije, semkaj k očku in mamici. Leta in 
leta že nisem pošteno molil; zdaj bi rad 
pel Frančiškovo pesem, hvalnico Soncu!«

»Maja meseca,« se smehlja Greeta, »lah
ko pride novi mladič.«

»Če bo punčka, otrok, naj bo Mieka; če 
bo fantič, ga bomo krstili za Joda. Stric 
je to zdaj zaslužil zaradi nas in našega 
življenja.«

In ko mali svet pozaspi, leže Greeta 
tesno k svojemu najdražjemu.

»Ljubi Jon, kako sva se borila!«
»D&, Greeta, toda srce je zmagalo.«

K O N E C
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OB DVAJSETLETNICI SLOVENSKE DEMOKRATSKE ZVEZE
V GORICI

V razburkanih, nevarnih časih, nasičenih še z vojnim razpoloženjem, ko si je 
ena sama organizacija lastila pravico, neomejeno gospodovati nad kulturo, mišlje
njem, vero in gospodarstvom, so resnično demokratsko misleči in svobodi zvesti 
ljudje dne 17. januarja 1947 dali javni in vidni izraz svoji želji po svobodi in 
demokraciji s tem, da so ustanovili novo politično organizacijo Slovensko demo
kratsko zvezo, ki je postavila kot program obrambo pred komunizmom in zaščito 
Slovencev v Italiji. Od takrat je  preteklo dvajset let.

Da ustanovitev goriške SDZ ni bila prazna gesta, dokazuje njeno dvajsetletno 
delo, ki je  pri nasprotnikih naletelo na velik odpor, ki pa je  rodilo lepe uspehe 
v boju za naravne pravice slovenske manjšine v Italiji. Marsikatero politično or
ganizacijo je  veter časa v teh dvajsetih letih odpihnil s političnega odra, le SDZ 
je obstala in še vedno trdno stoji in brani svete pravice slovenstva na tej zemlji.

Ob pregledu dvajsetletnega dela se vodstvo SDZ hvaležno spominja pokojnih 
sodelavcev, posebno ugrabljenega Slavka Uršiča, in se toplo zahvaljuje vsem 
Slovencem, ki so jo  kakorkoli podpirali, ter jih prosi, da tudi v bodoče ostanejo 
zvesti njenemu programu.

Gorica, 17. januarja 1967
VODSTVO S.D.Z. V GORICI

Ekumenska proslava v Doberdobu
Za zedinjenje ločenih kristjanov je  v 

nedeljo popoldne govoril v župnijski dvo
rani č. g. Stanko Žerjal. V obširnem re
feratu je  lepo obrazložil naravno in nad
naravno škodo, ki so jo utrpele dežele 
zaradi razkola. Katoliška vera je nudila 
jasne smernice in odločen odpor proti po
litičnemu nasilju, proti Turkom, proti ce- 
zaropapizmu in marksizmu, dočim so lo
čene Cerkve nudile kaj šibko odporno 
moč. Še večja škoda je  bila na duhovnem 
polju; spomnimo se, da ločene Cerkve ni
majo tiste globoke in dinamične verske 
sile kot jo ima katoliška; mislimo na 
plodno misijonsko in redovno življenje, na 
katoliške družbe, organizacije, študijske 
konference in duhovne vaje za vse sloje 
in stanove; zlasti na globoko versko živ-

Za novo politiko do Slovencev
Danes imamo že pred očmi približno ce

lotno sliko sporazumov, ki so jih  sklenili 
predstavniki strank leve sredine in Slo
venske skupnosti. Rečemo lahko, da je  to 
najobsežnejši sporazum, kar so jih  doslej 
kdajkoli sklenili na Tržaškem Slovenci z 
Italijani. Takoj je treba poudariti, da je 
pri pogajanjih Slovence zastopala samo 
Slovenska skupnost. Slovenci, ki so v ita
lijanskih strankah, sploh niso prišli v po
štev. To naj si zapomnijo tisti, ki pravijo, 
da je za nas boljše, če se pridružimo ita
lijanskim strankam. Ako bi vsi Slovenci 
tako naredili, se danes nihče ne bi več 
zmenil za nas.

Pogajanja so bila dolga in težavna, ker 
so obsegala splošna politična, upravna in 
gospodarsko-socialna vprašanja, poleg te
ga pa še urejanje odnosov med večino 
in slovensko narodno manjšino, v kolikor 
se ti odnosi sploh laihko dokončno urejajo 
izven Rima.

V našem, članku bomo skušali prikazati 
nekaj tistih točk sporazuma, ki posebej 
zanimajo slovensko narodno manjšino.

POSTOPNO UREJANJE SLOVENSKIH 
VPRAŠANJ

Jasno je, da ni mogoče v nekaj tednih 
ali letih, urediti vseh vprašanj, ki čakajo 
na ureditev dobrega pol stoletja. Možno 
Pa je postopno reševanje. S prvim spora
zumom, ki ga je  sklenila Slovenska skup
nost s strankami leve sredine pred dvema 
letoma, je bilo ustvarjeno novo ozračje 
do Slovencev. Sporazum je vseboval nekaj 
zelo važnih točk o pravicah slovenske na
rodne manjšine in nakazoval pot, po ka
teri jih je treba reševati. Ta sporazum je 
Pretrgal dolgo dobo fašistične in liberalno- 
nacionalistične politike do Slovencev, ki 
Jo vsi dobro poznamo.

Ker prvi sporazum vsebuje važna na
čela glede politike do Slovencev, je Slo
venska skupnost zahtevala, da ga leva 
sredina še enkrat potrdi in da tvori se
stavni del letošnjega sporazuma. Letošnji 
sporazum gre iz tega izhodišča naprej ter 
vsebuje več stvarnih točk, ki gredo od slo
venskega šolstva preko razlaščevanja do 
služb, gospodarstva ter upravnih progra
mov za tržaško pokrajino in tržaško ob
čino.

PREDHODNI POGOJI

Slovenska skupnost je  takoj v začetku 
Postavila nekaj pogojev, katerih rešitev 
®ora biti zagotovljena, preden se sploh 
Načnejo pogajanja. V glavnem so bile spre
jete štiri od petih točk, medtem ko bo 
Pata še predmet pogajanj v drugi obliki. 
Prvo štiri točke se nanašajo na slovensko 
šolstvo (razpis natečajev za učitelje osnov
nih šol, razpis natečaja za štiri tehnične 
asistente na slovenskem znanstvenem li
ceju, imenovanje dveh novih uradnikov na 
trgovski akademiji, nekaj drugih mest, 
določitev organikov na slovenskih enotnih 
srednjih šolah itd.), pravično ureditev in
dustrializacije, ki je doslej zaradi brezob- 
^irnega razlaščevanja zlasti v dolinski ob
čini (pa tudi tržaški in miljski) potekala 
v narodnostno in gospodarsko škodo slo
venskega prebivalstva, na sprejem zastop- 
sLva Slovenske skupnosti v Rimu  in na 
slovenskega zastopnika v pokrajinskem 
nadzornem odboru nad krajevnimi usta- 
I10vami. Ker je bila peta točka (prodsed- 
stvo turistične ustanove za Sesljan-Devin) 
na podlagi prejšnjega deželnega sporazu
ma rešena v nasprotju z zahtevo Sloven
ske skupnosti, so njeni zastopniki odpo
vedali sodelovanje pri pogajanjih, dokler 
ne bi bilo to vprašanje razčiščeno. To se 
■*e zgodilo z zagotovilom, da dobi Sloven
ska skupnost v zameno kaj drugega.

Za urejanje slovenskega šolstva in in
dustrializacije sta bili ustanovljeni dve 
komisiji, ki bosta nadaljevali s svojim 
delam. Tu gre v obeh primerih za neka- 
tera kočljiva in zamotana vprašanja, ki

se lahko le delno rešijo v Trstu, v osta
lem pa je treba zahtevati njihovo uredi
tev v Rimu.

Isto velja za nekatere druge zaihteve 
Slovenske skupnosti, ki so del splošnega 
političnega sporazuma. Zahteve glede do
ločitve organikov za slovenske uradnike 
in namestitve slovenskih uradnikov bo 
treba verjetno urediti z novimi zakoni. 
Od Rima je odvisna tudi zahteva po usta
novitvi slovenskih strokovnih šol z indu
strijsko in trgovsko usmeritvijo ali o to- 
ponomastiki ter o sprejemu državnega za
kona, ki določa kazni za žalitve Slovencev, 
medtem ko bodo laihko v Trstu uredili 
zahtevo o imenovanju slovenskih zastop
nikov v raznih ustanovah, odborih ali or
ganih, ki našo manjšino posebej zanimajo, 
kakor tudi zahtevo po večjih podporah 
za naše kulturno-prosvetne, športne, pod
porne in dobrodelne organizacije.

Posebne omembe je vredna obveza, da 
bo urejeno vprašanje slovenskega gleda
lišča, ki bo postalo stalno gledališče z 
javno finančno skrbjo za njegovo delova
nje, kar bi se moralo zgoditi precej naglo, 
da bi lahko gledališče začelo delovati v 
sezoni 1967-1968. Sporazum med drugim 
tudi določa, kdo bo določil nekatere člane 
upravnega odbora (zlasti predsednika in 
dva podpredsednika).

UPRAVNA SPORAZUMA

Lepo število tistih vprašanj, ki tarejo 
naše ljudi v vsakdanjem življenju, je na
šlo mesto v upravnem programu za trža
ško pokrajino ter upravnem programu za 
tržaško občino. Oba programa sta zelo 
dolga in vsebujeta celo vrsto točk, ki jih 
je zahtevala Slovenska skupnost na pod
lagi svojega volilnega programa. Priznati 
je treba, da niso bile sprejete vse točke, 
večina pa, in so med njimi nekatere važ
ne. Omenimo naj na primer slovenske 
uslužbence pri občinskih izpostavah, usta
novitev prevajalskega urada na tržaški ob
čini in na pokrajini, primerno ureditev 
slovenskih vrtcev, ureditev poslopja za slo
venski vrtec v Sv. Križu, objavljanje urad
nih razglasov tudi v slovenščini, poimenot 
vanje ulic in trgov tudi po slovenskih 
uglednih osebnostih, dvojezični napisi, ure- 
ditev raznih cest in ulic, kanalizacije in 
razsvetljave. Sprejetih je  bilo skupno 9 
točk Slovenske skupnosti v pokrajinskem 
programu in enajst točk v občinskem pro
gramu.

Sporazum določa, da bo Slovenska 
skupnost na občini sestavljala večino, ob-

„  V eseli p l a n š a r j i 11 
s o  navdušili  
g o r išk o  o b č in s tv o

Dve prijetni uri vedrega razpoloženja, in 
zdravega smeha so doživeli preteklo ne
deljo vsi,, ki so prišli poslušat v Katoliški 
dom v Gorici veselo in poskočno glasbo 
ansambla »Veseli planšarji« iz Ljubljane. 
Kljub neprijaznemu vremenu je naše ob
činstvo iz mesta in podeželja do dobra 
napolnilo dvorano in nato doživeto sledilo 
glasbenim in pevskim točkam ter šaljivim 
nastopom na odru.

Gostujoče je v vezani besedi na duhovit 
način predstavil vodja skupine Janez Jer- 
šinovec, ki je s solistko Silvo Hočevarje
vo tudi zapel več vložkov. Glasbene točke 
so bile tipično slovenske, polke so se pre
pletale z valčki, vmes pa je  skrbel za 
dobro voljo humorist žu-žu.

Ob koncu nastopa je gdč. akademičarka 
Marija Češeut poklonila pevki Silvi Hoče
varjevi šopek nageljnov ter so zahvalila 
za prijetno preživeto popoldne; vidno ga
njen se je Janez Jeršinovec za izkazano 
pozornost toplo zahvalil in rad obljubil, 
da se bo s svojimi godci ob prvi priliki 
vrnil na oder Katoliškega doma v Gorici.

činski odbor pa bo podpirala od zunaj. 
Slovenska skupnost si je pridržala pra
vico, da zahteva svojega občinskega od
bornika.

Na tržaški pokrajini tvori Slovenska 
skupnost večino z ostalimi strankami le
ve sredine, svetovalec Saša Rudolf bo po 
sporazumu namestnik odbornika s poob
lastilom za resor za kmetijstvo, lov, ribo
lov in turizem. Tu je treba poudariti dve 
zgodovinsko važni dejstvi; po vojni smo 
Slovenci zdaj prvič kot Slovenci preko 
svoje politične stranke zastopani v večini 
na tržaški občini in prav tako imamo prvič 
svojega odbornika na pokrajini. To po
meni važno uveljavitev Slovencev, ki je 
plod temeljitega dela, vztrajnosti, odloč
nosti, pa tudi zavednosti tistih Slovencev, 
ki so glasovali za Slovensko skupnost. Če 
bi imela Slovenska skupnost več glasov, 
bi lahko še več dosegala. Za njeno sedanjo 
moč je izid pogajanj časten, pozitiven in 
koristen za Slovence. Poudariti je treba, 
da je to največ, kar smo Slovenci do zdaj 
sploh dosegli. Slovenska skupnost je  šla 
na volitve z geslom ,da zahteva novo po  
litiko do Slovencev. Temu geslu in tej 
obljubi je ostala zvesta. Ostala je  samo
stojna politična organizacija Slovencev in 
se obenem vključila v tukajšnje politično- 
upravno življenje tako, da lahko ponosno 
pogleda v oči slovenskim rojakom, pa 
tudi našim prijateljem in sovražnikom 
med italijanskim prebivalstvom, s kate
rim želimo živeti v miru in plodnem so
delovanju, ako bo le spoštovalo naše pra
vice ter nam kot narodni manjšini za
gotovilo obstoj in razvoj.

ljenje, ki izvira iz bogatega zakramental
nega doživljanja, s prvimi petki, s češče- 
njem Naj svetejšega, z vsakdanjo sv. mašo, 
pa tudi na vedno bolj izpopolnjen in z 
modernimi sredstvi razširjen verski pouk. 
Govornik je omenil razne dogodke iz pre
tekle dobe, ko so bili naši ljudje tudi 
zapostavljani zaradi katoliške vere in pri
vilegirani pravoslavni. Omenil je nadalje 
probleme diaspore in težko a plodonosno 
delo med našimi južnimi brati. Pa pustimo 
zgodovino in po besedah Janeza XXIII. 
iščimo predvsem to, kar nas druži, da 
dospemo čimprej do edinosti. — Po govoru 
je moški cerkveni zbor zapel »Soči«, ki 
naj vedno bolj druži narode ob svoji 
strugi. Iz naslednje pesmi »Pogled v ne
dolžno oko« pa kar diha zbližanje: »Ni
kar, nikar se me ne boj...«. Spregovoril 
je potem msgr. Močnik in povabil, naj bi 
se kot v Gorici, tudi drugod naši ljudje 
priglasili za združeno molitveno delo v 
Apostolstvu sv. Cirila in Metoda. Na koncu 
so bile še skioptične slike o zedinjenju in 
druge zanimivosti.

Dva pogreba. Dne 12. januarja smo po
kopali 87-letno Jožefo Frandolič, po doma
če »Miklovo«, ki je  kar dobro nosila vi
soka leta, razen v zadnjih tednih, ko je 
hudo trpela v bolnišnici zaradi noge.

Dne 26. januarja pa je bil pogreb An
tonije Ferfolja, po domače »čočeve«, ka
tera je prav tako učakala lepo starost 79 
let, a je bila zadnja leta vedno na bolniški 
postelji.

Obema želimo božji mir, pokoj in pla
čilo, domačim in sorodnikom pa izrekamo 
iskreno sožalje.

Prenos posmrtnih ostankov 
prof. Mirka Fileja
V torek popoldne se je v pričujočnosti 

sorodnikov in dveh duhovnikov izvršil na 
goriškem pokopališču prenos posmrtnih 
ostankov prof. Mirka Fileja iz skupne grob
nice goriških duhovnikov, kjer je bil do- 
sedaj pokopan, v nov grob, kjer bo odslej 
počival skupaj s svojo pokojno mamo. 
Prenos so oskrbeli pokojnikovi sorodniki. 
Novi grob je ob cesti in sicer ob širokem 
križišču, kjer raste velika cedra na desni 
strani vhoda.

Porast števila bogoslovcev 
v Nemčiji
Na teološko fakulteto v Bonnu v Nem

čiji se je letos vpisalo za zimski semester 
468 slušateljev, sto več kot lani. .Na pro
testantski fakulteti je vpisanih 351 sluša
teljev.

Oglasil se je urednik
„ Primorskega dnevnika “
V članku »Pisatelj Pahor zoper Karde

lja«, je  njegov avtor Ljubo Sancin vprašal; 
»Mar inženir Stanislav Renko podpiše ta 
dokument iz revije, ki jo  je sam pripo
ročal?« Na to vprašanje je inž. Stanislav 
Renko poslal naslednje pojasnilo:

Na strani 3 številke 2 Katoliškega glasa 
od 12. jan. 1967 se v svojem dopisu Ljubo 
Sancin sprašuje: »Mar inž. Stanislav Ren
ko podpiše ta dokument iz revije, ki jo 
je sam priporočal?« »Dokument« naj bi 
bila namreč polemika v »Glosah 65« Bo
risa Pahorja z Edvardom Kardeljem  v 
četrti številki revije Zaliv. Pojasnjujem  
radovednemu L. Sancinu, da odgovor na 
svoje vprašanje lahko najde sam na drugi 
strani platnic vsake številke Zaliva, kjer 
je zapisano, da je revija »odprta vsaki 
razsodni slovenski besedi, za katero si 
upa avtor prevzeti odgovornost«, in da se 
celo sami »člani uredniškega zbora prište
vajo med sodelavce«, »njihova imena pa 
so navedena samo zato, da se ustreže for
malnosti«. — L. Sancin vprašuje dalje: 
»Toda, zakaj Primorski dnevnik Zaliva do
slej niti omenil ni?« Pojasnjujem njemu, 
predvsem pa čitateljem Katoliškega glasa, 
da je Primorski dnevnik o prvih treh šte
vilkah Zaliva zelo obširno poročal (obšir
neje kot Katoliški glas) v prvih tednih po 
njihovem izidu, česar pa L. Sancin najbrž 
ni opazil morda zato, ker »zna kritično 
gledati na položaj«. Zaradi tega ga opo
zarjam že sedaj, da bo tudi o četrti šte
vilki Zaliva Primorski dnevnik objavil 
ustrezno poročilo. Upam, da ga bodo či- 
tatelji Katoliškega glasa z zanimanjem pre
brali, saj bo v njem med drugim pove
dano, kaj je npr. zapisa! Edvard Kocbek 
o nekaterih slovenskih predstavnikih kr
ščanstva, ki naj bi reševalo slovenski na
rod, pa tudi tisto, kar je zapisal Edvard 
Kardelj o vsem, kar »pelje v ilirizem«. 
Končno obveščam L. Sancina, da sem s

svojimi odgovori glede slovenskega tiska 
sodeloval v reviji Most in da m u bom 
tudi glede tega sodelovanja rad odgovoril 
na njegova morebitna vprašanja. Saj smo 
vendar v dobi dialoga zlasti po zadnjem  
ekumenskem koncilu.

S spoštovanjem
Inž. Stanislav Renko

V Trstu, 16. januarja 1967

K »pojasnilu« urednika Primorskega 
dnevnika nekaj naših kratkih pripomb!

1. Ne drži, da dopisnik Ljubo Sancin 
»ni opazil«, da je  Primorski dnevnik po
ročal o prejšnjih številkah Zaliva, saj se 
mu ravno to čudno zdi, da tržaški sloven
ski dnevnik to pat molči o izidu 4. števil
ke Zaliva, ko pravi, da »je inž. Stanislav 
Renko... revijo sam priporočal«.

2. Tudi nam se čudno zdi, da se Primor
ski dnevnik tako dolgo pripravlja na po
ročilo o zadnji številki Zaliva. Ali mu po
ročilo dela resnične težave prav zaradi 
Pahorjevih »Glose 65«, ko je  znano, da je 
bil Boris Pahor dolgo let sotrudnik Pri
morskega dnevnika, ali pa pripravlja kak 
»epohalen« odgovor na Pahorjevo kritiko? 
To drugo bi se zdelo bolj verjetno, ker 
omenja, da bo poročal in da bo v poro
čilu spregovoril tudi Edvard Kocbek o slo
venskem krščanstvu in sam Edvard Kar
delj o »poti v ilirizem«. Vsekakor, če bo 
hotel biti v poročilu objektiven, ne bo m o  
gel ovreči Pahorjevih ugotovitev, ker jih 
vsak dan gledamo vsi, ki se za dogajanje 
v Sloveniji zanimamo. Borisu Pahorju pa 
gre priznati pogumno resnicoljubnost, da 
jih je  izpovedal, čeprav je  svoj čas sam 
veroval, da bo komunistična partija Slo
venije rešila problematiko slovenskega nar 
cionalnega obstoja, dočim mi nismo tega 
verovali nikoli.

3. O Kocbekovi ikritiki krščanstva bomo 
sodili, ko jo  bomo prebrali.

Uredništvo

R A D I O
T R S T  A

Spored od 29. januarja do 4. februarja 1967
Poročila: 7.15 (samo ob delavnikih), 8.15,

11.30 {samo ob delavnikih), 13.15, 14.15, 
17.15 (samo ob delavnikih), 20.15 in 23.15.

Dejstva in mnenja: 14.15 (samo ob de
lavnikih).

Šport: (dnevno) ob 20.00 uri.

Nedelja: 8.30 Kmetijska oddaja. — 9.00 
Prenos sv. maše iz župne cerkve v Ro
janu. — 10.15 Od nedelje do nedelje na 
našem valu. — 11.15 Oddaja za naj mlaj še . 
»V puščavi in goščavi«. Dramatiziran ro
man, ki ga je napisal H. Sienkievvicz, če
trti del. — 12.00 Nabožna glasba. -— 12.15 
Vera in naš čas. — 13.00 Odmevi tedna v 
naši deželi. — 1530 »Uradnikova smrt«, 
dramatizirana povest Antona P. Čehova.
18.30 Kino, včeraj in danes. — 2030 Iz slo
venske folklore: Rado Bednarik: »Pratika 
za prvo polovico februarja«.

Ponedeljek: 11.40 Radio za šole (odda
ja  za srednjo šolo). Ponovitev ob 17.25. 
12.10 Liki iz naše preteklosti: »Anton 
Tožbar-Spik«. — 13.30 Priljubljene melodi
je. — 18.00 Odvetnik za vsakogar, pravna 
posvetovalnica .— 19.10 Sveta brata Ciril 
in Metod, apostola Slovanov: (5) Msgr. 
Janez Vodopivec: »Teologija in duhovnost 
svetih bratov«.

Torek : 17.20 Italijanščina po radiu. Spo- 
polnjevalni tečaj: 23. lekcija. — 19.10 Plo
šče za vas, quiz oddaja. — 20.35 Bohuslav 
Martinu: »Komedija na mostu«, operna 
enodejanka. — 22.10 Ghopinove balade v 
interpretaciji pianista J. von Karolyja.

Sreda: 11.40 Radio za šole (oddaja za 
prvo stopnjo osnovnih šol). Ponovitev ob 
17.25. — 12.10 Pomenek s poslušavkami. —
13.30 Glasba iz filmov in irevij. — 18.00 
Ne vse, toda o vsem. — 19.10 Higiena in 
zdravje. — 19.25 Zbori naše dežele: zbor 
»A. Illersberg« iz Trsta. — 20.35 Simfo
nični koncert skladb, nagrajenih na četr
tem mednarodnem natečaju za kompo
zicijo »Citta di Trieste« dne 11. m aja 1966.

Četrtek : 12.00 Za smeh in dobro voljo. 
Besedilo Danila Lovrečiča. — 1730 Itali
janščina po radiu. Spopolnjevalni teča j: 
24. lekcija. — 19.00 Pisani balončki. Ra
dijski tednik za najmlajše. — 20.35 »Kra
tek preplah v mestu Arbeli«. Radijska dra
ma, ki jo je napisal prof. Alojz Rebula. —
23.00 Glasba za lahko noč.

Petek: 11.40 Radio za šole (oddaja za 
drugo stopnjo osnovnih šol). Ponovitev 
ob 17.25. — 12,10 Med tržnimi stojnicami.
— 13.30 Glasbeno potovanje okoli sveta. —
18.00 Ne vse, toda o vsem. — 19.10 Slo
venski znanstveni delavci z univerze: Be
njamin Slavec: »Trst v rimskih časih«. — 
19.25 Plošče, ki so mladim všeč. — 2035 
Gospodarstvo in delo.

Sobota . 11.50 Orkestri lahke glasbe. —
12.00 Kulturni odmevi, dejstva in ljudje 
v deželi. — 14.45 Avsenikovi motivi. —
15.00 Glasbena oddaja za mladino. — 16.00 
Volan. Oddaja za avtomobiliste. — 16.20 
Pregled italijanske dramatike. (13. odda
ja). Tragedija v 18. stoletju. Prizor iz 
tragedij: »Merope«, »Orest« in »Savel«. — 
17.20 Komentar o dogodkih po koncilu in 
v jubilejnem letu. — 1730 Lepo pisanje, 
vzori in zgledi mladega rodu. — 19.10 
Družinski obzornik: »Vzgojna učinkovitost 
športa«. — 20.35 Teden v Italiji. — 20.45 
Moški vokalni kvintet, ki ga vodi Hum- 
bert Mamolo. — 21.00 Za smeh in dobro 
voljo. Besedilo Danila Lovrečiča. — 2130 
Vabilo na ples. — 22.30 Za prijeten konec 
tedna.

ITALIJANSKA TELEVIZIJA

od 29. januarja do 4. februarja 
Vsakdanje oddaje: Prvi program: 17.30 

novice; 20,30 novice; 23.00 novice; 17,45 
oddaja za otroke. — Drugi program: 18.30 
Nikoli ni prepozno.

Nedelja: Prvi program: 11.00 sv. maša;
11.45 verske novice; 21.00 Zaročenca (Man- 
zoni), nadaljevanje; 22.15 šport. — Drugi 
program: 11.00 koncert; 21.15 Nocoj iz Ja
ponske; 22.15 film.

Ponedeljek: Prvi: 21.00 TV 7; 22.00 film;
22.30 Cuda iz narave. — Drugi: 21.15 Po
gumni kapitani, film.

Torek: Prvi: 18.45 p. Marijan govori;
21.00 Film A. Sordija; 22.30 filmska kro
nika. — Drugi: 21.15 Sprint; 22.00 LAp- 
prodo; 22.30 Najbolj slavni plesalci.

S red a : Prvi: 21.00 Almanah iz znanosti 
in kulture; 22.00 šport. — Drugi: 21.15 Iz
gubljene iluzije, filmska zgodba, nadalje
vanje.

Četrtek: Prvi: 21.00 Nedosegljivi, film;
22.00 politična tribuna. — Drugi: 21.15 
Oddaje o mladih ljudeh; 22.00 film.

Petek : Prvi: 21.00 Zadeva Kubinsky (La- 
katos). — Drugi: 21.15 Obrazi mest. Prato;
22.00 družinske igre.

Sobota: Prvi: 19.45 duhovni razgovori;
21.00 Ključ v miznici (popevke). — Drugi: 
La Fantarca, 22.15 film iz serie UNCLE.
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R Z A S K E
N O V I C E

Zavrnjen člen pravilnika o uporabi slovenščine

V nedeljo, 29. jan u a rja  ob 16. uri, ko obhajam o

DAN KATOLIŠKEGA TISKA

bo v dvorani K atoliškega dom a v Gorici

KULTURNI VEČER

Na sporedu je  nagovor škofovega v ikarja  m sgr. dr. Lojzeta 
Škerla iz T rsta  in nastop tržaškega Slovenskega kluba z mo
derno igro

O J D I P IZ  H I R O Š I M E

V odmorih bo srečolov za naš tisk z bogatimi in praktič
nimi dobitki. — Vstop prost.

Pred osemdesetimi leti je umrl 
v Gorici pisatelj Fran Erjavec

Deželni svet je v torek, 24. januarja s 34 
glasovi proti 21 zavrnil člen 101 spreme
njenega pravilnika deželnega sveta, po 
katerem bi smeli svetovalci slovenske na
rodnosti govoriti v svetu po slovensko in 
vlagati v slovenščini tudi razne pismene 
dokumente, nakar bi predsedstveni urad 
poskrbel za njih prevod. Ta člen je pred
lagal svetovalec Slovenske skupnosti dr. 
J. škerk  v odboru za pravilnik; odbor ga 
je odobril ter predložil deželnemu svetu 
v razpravo. Izid glasovanja je bil že vna
prej znan, saj se je  vedelo, da bodo gla
sovali proti demokristjani, misovci, libe
ralci in republikanec, češ da ni nobenega 
izrecnega zakona, ki bi določal, da se lah
ko uporablja slovenščina in da je za pri
znanje manjšinskih pravic Slovencem na 
podlagi znane razsodbe ustavnega sodišča 
pristojna le rim ska vlada s parlamentom, 
ne pa dežela. Liberalci in misovci so pa 
s svoje strani še dodali, da je Slovencev 
v primeri z Južnimi Tirolci le peščica in 
da jim  zato ne pritiče isto ravnanje kot 
so ga deležni Južni Tirolci.

Zastopnik socialistov je na trditve libe
ralcev pravilno odgovoril, da gre za na
čelno stališče, kjer število članov manjšine 
ne sme igrati nobene vloge, dr. Škerk je 
poudaril, da če ustava slovenskega jezika 
v deželnem svetu ne predvideva, ga pa 
tudi ne prepoveduje, saj člen 21 republiške 
ustave zagotavlja vsem državljanom ena
ko pravico, da uporabljajo kateri koli je
zik, Bettoli (PSIUP) pa je ožigosal nepo
šteno izmikanje, ki ga vršita i vlada i de
žela. Vlada se izgovarja na deželo, dežela 
pa sklicuje na vlado. Komunist Sema je 
dejal, da ni nobena žalitev za Italijana, 
če se v svetu slovensko govori, pač pa je 
žaljivo, če Slovenci ne morejo uživati svo
jih naravnih pravic.

Predlog dr. Škerka so podprli vsi ko
munisti, Bettoli (PSIUP), svetovalci bivše 
Nennijeve socialistične stranke, od sara- 
gatovcev pa le Bertoli. Ostali bivši social
demokrati so bili odsotni.

Morda letalec, ki je spustil atomsko bom
bo nad Hirošimo? Kdo izmed kozmonav
tov? Ne! Slovensko devetnajstletno dekle. 
Na Miklavževo je  prispela z avionom iz 
Kanade in stopila med Marijine sestre 
v Gorici.

Rodila se je pred 19 leti v Prekmurju. 
V družini je bilo 11 otrok. Šestnajstletna 
je odšla v svet. Z avionom je odletela v 
Montreal v Kanado k starejši sestri, ki je 
bila tamkaj poročena. Zaposlila se je  v 
tovarni najlonskih nogavic. Ker je po zna
čaju zelo živaihna, se je  brž vključila v 
slovenska katoliška združenja in pridno 
sodelovala pri vseh slovenskih prireditvah. 
Še najbolj se je znašla v Marijini legiji, 
ki ji je odprla nova obzorja apostolskega 
delovanja.

Ali njeno srce je zahrepenelo po »nečem 
višjem«, po samožrtvovanju v strežbi bol
nikov, po redovnem življenju. Svoje tež
nje je odkrila lazaristu g. Stanku Boljku, 
župniku važne slovenske župnije v Mont
realu. Ta ji jo orisal samaritansko delo
vanje Marijinih sester Čudodelne svetinje 
z materno hišo na Dobrovi pri Ljubljani, 
ki pa imajo povincialno hišo z noviciatom 
tudi v Gorici (Corso Itailia 120). Mladenka 
je sprejela nasvet z navdušenjem. Pisala 
je predstojnici v Gorico in v dveh meso 
cih je imela v rokah potni list z vsemi 
potrebnimi dokumenti. Plačala si je sedež 
na avionu in na Miklavžev večer je vsa 
sončna in nasm ejana pristala na letališču 
v Ronkaih, od koder je z avtom odhitela 
v Gorico k Marijinim sestram.

Takoj je bila sprejeta v postulaluro, to 
je v prvo šestmesečno preizkušnjo, da sa
ma spozna družbo, v katero je stopila, 
družba pa njo, če ima potrebne lastnosti. 
Postulaturi sledi noviciat. Ob sprejemu v 
noviciat postulantka odloži svetno obleko 
in sprejme redovno. Noviciat tra ja  pol
drugo leto. Šele nato  sledi prava redovna

Trst še vedno brez župana
Prejšnji petek bi bili morali svetovalci, 

ki so bili izvoljeni na občinskih volitvah 
27. novembra preteklega leta, iz svoje srede 
določiti novega župana. Stranke levega 
centra so za svojega kandidata določile 
inž. Spaccinija, ki je bil izvoljen na demo- 
krščanski listi. Imel je  zagotovljeno veči
no 31 glasov od 60, ker ga je  sklenila pod
pirati tudi Slovenska skupnost.

Do njegove izvolitve pa ni prišlo, ker se 
je vsa zadeva spotaknila ob vprašanju, 
ali naj se takoj potrdi namestnika dveh 
svetovalcev, ki sta  odstopila, ali pa naj 
se potrdi najprej odstopivša svetovalca, 
nato pa vzame na znanje njun odstop in 
potem odobri njuna namestnika. Opozicija 
je bila za zadnjo rešitev, in je, ker so 
nekateri od večine zapustili za nekaj časa 
sejno dvorano, tudi uspela. Njen predlog 
je bil sprejet s 27 glasovi proti 26. Zaradi 
tega je  inž. Spaccini zasedanje prekinil in 
ga odložil do novega sklicanja, kar pa 
je opozicija sprejela z bučnim protestom.

Prva seja tržaškega 
pokrajinskega sveta
V torek zvečer je  bila prva seja novega 

pokrajinskega sveta. Dr. Savona, kandidat 
strank leve sredine in Slovenske skupno
sti, ni bil še izvoljen za predsednika, ker 
pri prvih treh glasovanjih, kot to določa 
zakon, ni dobil absolutne večine glasov 
(dobil jih  je  12 od 24). Pričakuje pa se, 
da bo izvoljen na prihodnji seji, ko bo 
zadostovala le relativna večina glasov.

Na seji je slovenski svetovalec Dušan 
Furlan (KPI) začel svoj govor v sloven
ščini in postavil zahtevo, da slovenski sve
tovalci v svetu slovensko govore. Pod
prla sta ga svetovalec Rudolf od Slovenske 
skupnosti in svetovalka Marchesich (GN). 
Seveda je bil Furlanov predlog zavrnjen, 
ker so proti njemu glasovali vsi demokri
stjani, liberalci in neofašisti (MSI), sveto
valci združene socialistične stranke so se 
pa glasovanja vzdržali.

preobleka, ko nova sestra sprejme redovno 
ime in zmoli sklep stanovitnosti.

Marijine sestre čudodelne svetinje imajo 
kot svoj poglavitni namen strežbo težjih 
bolnikov po domovih. V goriški postojanki 
imajo pa tudi »Dom počitka Marije Kra
ljice« za starejše in bolehne gospe. Zares 
zaslužno človekoljubno delo: izgorevati se 
v strežbi trpečih bratov; izžarevati sončni 
žarek božje ljubezni, ki ogreva in osrečuje 
trpeče, zlasti težje bolne, da pozabijo na 
bolečine in si v Bogu najdejo moči in vda
nosti v uri bridkosti.

R. K.

Na pustno nedeljo, dne 5. februarja 
priredi

Zveza slov. kat. prosvete na Goriškem
ob 16. uri v Katoliškem domu v Gorici

VESELO PUSTOVANJE
na katerem bodo nastopile različne 
skupine igralcev in igralk naših pro
svetnih društev in drugih organizacij.

Obeta se direktna zveza z Idrijo
Avtobusno podjetje Nova Gorica name

rava uvesti dve novi mednarodni progi, 
ki bosta povezovali naše mesto z Idrijo. 
Ena bo šla čez Ajdovščino, Col, Crni vrh 
in Godovič, druga pa po soški dolini čez 
Most na Soči in potem ob Idrijci. Brez 
dvoma bosta obe progi še bolj povezali 
Gorico z njenim naravnim zaledjem, zato 
bi bilo želeti, da čimprej začneta delovati.

V Rožni dolini pri Rdeči hiši na jugo
slovanski strani so pa te dni zaključili 
dela pri izgradnji novega parkirnega pro
stora za tovornjake, ki vozijo čez mejo. Na 
tem prostoru bodo jugoslovanski cariniki 
opravljali pregled blaga. Istočasno se bo 
lahko razvrstilo za carinsko kontrolo 36 
tovornjakov.

Na goriškem pokopališču ob Tržaški ce
sti samuje grob slovenskega pisatelja in 
naravoslovca Frana Erjavca. Dne 12. ja
nuarja je minilo osemdeset let, kar je  v 
Gorici umrl, sta r komaj 53 let. Pokopali 
so ga najprej na bivšem goriškem poko
pališču, k jer sedaj stoji Nova Gorica in 
Erjavčeva cesta, glavna ulica mesta, spo
minja nanj. Po opustitvi starega in ure
ditvi novega pokopališča so posmrtne Er
javčeve ostanke prenesli in mu preskrbeli 
nov grob. Pred leti so goriški Slovenci 
izvedli nabirko za odkup zemljišča, več pa 
tedaj ni bilo storjenega. Grob je skoraj 
prerasla trava, gomila je  udrta in tudi z 
nagrobnega spomenika se le težko razbere, 
kdo tam počiva. Prav bi bilo, ko bi se 
ob letošnji obletnici poskrbelo za obnovi
tev groba. Bila bi to najlepša oddolžitev 
temu zaslužnemu možu.

Fran Erjavec je  že zgodaj vzljubil na
ravo, morda prav zato, ker je  bil prikraj
šan za toplo družinsko življenje in srečo. 
Očeta je zgubil že kot otrok pri štirih 
letih, mati pa se je  vnovič poročila in ga 
je  zato vzgajala teta. Akademske študije 
je naredil na dunajski univerzi, po oprav
ljenih izpitih pa postal najprej profesor v 
Zagrebu, nato pa bil leta 1871 premeščen 
v Gorico, ki je ni več zapustil do svoje 
smrti. Leta 1875 je sicer prejel ponudbo 
za mesto profesorja na zagrebškem vse
učilišču, a jo je odklonil.

Leta po preselitvi v Gorico so bila naj
bolj plodna v njegovem ustvarjalnem živ
ljenju. Značilnost njegovih spisov je, da 
hoče poučevati, a vedno na zanimiv način 
in tako, da postavi živali v zvezo s člo
vekom ter jih skuša opravičiti, čeprav mu 
te včasih delajo škodo. Prvi spis, s katerim 
je Fran Erjavec opozoril nase, je bil 
»Mravlja«. Nato so sledile knjige in raz
prave »Naše škodljive živali v podobah«, 
»Živali popotnice«, »Rastlinske svatbe«, nje
govo najboljše delo pa so »Domače in tuje 
živali v podobah«.

Problem števerjanskih cest

Nova občinska uprava si je  že ob svoji 
izvolitvi zastavila načelo, da je treba en
krat za vselej rešiti problem števerjanskih 
cest, kakor prejšnje, ki so uspešno rešile 
problem vodovoda, luči, šol, vrtca in dru
gih. Lotila se je  najprej glavne ceste, to 
je  tiste skozi Grojno in Bukovje do So- 
vence. Dne 28. novembra 1966 je bila od
dana na dražbi ureditev in asfaltiranje 
poti od Bukovja do Sovence tvrdki Bar- 
betti iz Vidma, tako bo, ko bo še odsek 
v Grojni dokončan (goriška občina je  delo 
že oddala podjetju), glavna pot urejena. 
Dela seveda ne morejo začeti, dokler ne 
bo primernega vremena. Morda bo treba 
čakati pomladi.

Ostale so še druge ceste: Ščedno, Vale- 
rišče, Jazbine. Zato je občinski svet pod 
vodstvom župana Slavka Klanjščka poslal 
prošnjo na deželo za ureditev ceste po 
ščednem (razširitev in asfaltiranje), na 
Jazbinah in poljskega pota s Križišča do 
Jazbin (po Močilah). Za to bo potrošena 
vsota 110 milijonov lir. Dežela je že pozi
tivno odgovorila in izgleda, da bo v do
glednem času zadeva rešena.

Veselo novico je prod dnevi sporočil 
provincialni predsednik našemu županu 
Klanjščku, in sicer, da je bila pot iz Bu
kovja skozi Valerišče in Jazbine vključena 
med tiste ceste, ki naj se v najkrajšem 
času urede in asfaltirajo. To v sklopu 
tako imenovane briške turistične poti, ki 
bo vezala Brda od Oslavja do Dolenj.

S temi deli, ki bodo v nekaj letih za
ključena, bo števerjanska občina dokončno 
uredila svoje poti. Delno se bo s tem od- 
pomoglo tudi pasivnemu proračunu, saj 
potroši občinska uprava letno čez 5 mili
jonov za gramoz, ki ga pa nalivi sproti 
odplakujejo.

Koristna pobuda občinske 
uprave v Gorici

Goriška občina je sklenila namestiti na 
pomembnejših goriških križiščih napise, 
kjer bo polog besed »Confine di Stato«

dodana še beseda »Jugoslavia«. Ker večina 
tujcev ne ve, kaj znači »Confine di Stato«, 
beseda »Jugoslavia« pa govori sama od 
sebe, bo letos marsikateremu turistu pri
hranjeno blodenje po vseh mogočih stran
skih ulicah, do katerega je do sedaj pri
hajalo zaradi pomanjkljive in nerazum
ljive cestne oznake.

Po dvajsetletnem obstoju meje bodo le
tos na mednarodnem prehodu pri Rdeči 
hiši prvič postavili pozdravni napis, kjer 
bo upoštevana tudi slovenščina. Bilo je 
res že naravnost smešno ozkosrčno, da so 
do letos naši ljudje, ki prihajajo iz Slo
venije — in ti so v ogromni večini — 
bili poleg italijanskega »benvenuti« po
zdravljeni z nemškim »willkommen«, an
gleškim »wellcome« in francoskim »bien- 
venu«, le slovenskega »dobrodošli« nihče 
ni smatral za vredno napisati.

s p i m r t
Smučanje. Smučarska sezona je v pol

nem razmahu; vsako nedeljo se na tisoče 
Goričanov poda na snežna polja na 
Lokve in Črni vrh, zlasti pa na Trbiž in 
v 2abnice v Kanalski dolini. Desetine 
mladih fantov in deklet pa ne odhajajo 
na sneg samo za zabavo, ampak se ude
ležujejo smučarskih tekem. Med temi tek
movalci so se začeli uveljavljati tudi go
riški Slovenci.

V nedeljo 8. januarja se je vršil na Tr
bižu veleslalom za deželno prvenstvo ENAL 
(proga dolga ca 1500 m, vrat približno 
45); Goričani so zasedli med 50 tekmo
valci »cittadini« naslednja mesta: 6. Kran
ner Marjan (1950), 1'28”7; 8. Colaussig A., 
1’31”7 ; 10. Morassi G., 1'32”6; 21. Komavli 
F. 1 ’42”5; 35. Nardini D., 2'01”2; 37. Bian- 
chi F. 2'06”3; 41. Kranner Marko, 3'05”9; 
44. Lovišček Peter, 3'55”8; 46. Kocjančič 
Niko, 4’27”4.

Naslednjo nodeljo, 15. januarja se je 
vršil v Rajblu slalom. To pot so tekmo
vali samo trije Goričani. V kategoriji 
»cittadini« je bil od Goričanov prvi Kran
ner Marjan s časom 136” (79’' in 57"); v 
skupni oceni je zasedel 60. mesto od 80 
tekmovalcev.

Preteklo nedeljo pa so tekmovali na Tr
bižu v veleslalomu za »Trofeo Meneghini«. 
Proga je bila dolga 1800 m, vrat je  bilo 
58, vseh tekmovalcev je bilo 114. Goričani 
so se takole uvrstili: 45. Kranner Marjan, 
2’33”5; 49. Colaussig A., 2'37”4; 73. Komavli 
F. (1951), 2’58”8; 77. Morassi G. (1950), 
3'03”7.

Kranner Marjan in Koren Mirjam iz slo
venskih srednjih šol sta bila izbrana za 
10-člansko reprezentanco goriških dijakov 
za tekme v Cortini, ki bodo v dneh 27. do 
29. januarja.

Odbojka. Zaključuje se deželno tekmo
vanje Juniorjev. Goriška 01ympija je pri
šla direktno v finale, ker je edino moštvo 
goriške pokrajine. V nedeljo, 5. februarja 
se bo morala pomeriti z zmagovalcem iz 
Trsta in Vidma.

V nedeljo, 12. februarja pa se bo začelo 
deželno prvenstvo Serije C, ki se ga bo 
udeleževala tudi 01ympija. Moštev je 8: 
4 iz goriške province, 1 iz videmske in 3 
iz tržaške. Tekme se bodo vršile vsako 
nedeljo.

ZA KMETOVALCE

INAM ukinil zdravniško pomoč 
upokojenim spolovinarjem  
in kolonom
Upokojeni spolovinarji in koloni so od 

aprila 1965 uživali brezplačno zdravniško 
pomoč ustanove INAM. Z najnovejšo raz
sodbo kasacijskega sodišča je bila ta ugod
nost ukinjena in INAM je 6. decembra 
1966 zahteval od zavarovanih upokojencev 
vrnitev vpisnih knjižic. Istočasno so bile 
odklonjene vse prošnje za vpis v bolniško 
zavarovanje, ki so jih omenjeni upoko
jenci svoječasno vložili na INAM.

Prijave sprememb v kmečkih 
družinah do 31. januarja
Kmečke družine, ki so vpisane v kmeč

ko bolniško blagajno, naj do 31. januarja 
prijavijo vse spremembe, ki so nastale 
tekom leta 1966 v njihovih družinah. Ura- j 
du za poenotene kmetijske prispevke (Ser- j 
vizio contributi agricoli unificati) naj pri- j 
javijo vse novorojene ter priženjene in I 
jih tako vpišejo v bolniško zavarovanje. [ 
Istočasno naj odjavijo umrle ali odselje- | 
ne svojce in s tem ukinejo nepotrebno 1 
plačevanje prispevkov. Oglejte si tudi po- ■ 
loža j upokojencev na listku, ki služi za ! 
zdravnika, če  je upokojenec vpisan med 
delovne enote, lahko zahtevate njegov pre
pis v skupino oseb v breme in tako ne 
plačujete več prispevkov za starostno za- ! 
varovanje.

O BV ESTILA
Podpore za nezgode pri delu 

v Franciji
Delavci — italijanski državljani — zapo

sleni v Franciji bodo od 1. januarja 1967 : 
v primeru nesreče na delu prejemali pod
poro naravnost od INAIL-a, od italijan
skega zavoda za nezgode pri delu in ne 
več od francoskega kot doslej.

Podobno velja za francoske delavce za
poslene v Italiji, ki bodo odslej prejemali 
podporo naravnost od svojega zavoda iz 
Francije in ne več od INAIL-a. Podpore 
bodo izplačane ob koncu vsakega trime- : 
sečja, na željo prizadetih pa tudi drugače.

Tako je bilo določeno v najnovejšem 
sporazumu med francoskim in italijan
skim ministrstvom za socialno skrbstvo.

Sv. maša za časnikarje ob priliki praz
nika sv. Frančiška Šaleškega, zavetnika 
časnikarjev, bo v ponedeljek, 30. januarja 
ob 18,30 v škofijski kapeli sv. Križa. Da
roval jo bo goriški nadškof msgr. Pan- 
grazio.

Občni zbor kmečkega društva v štandrežu.
Prihodnjo soboto, 28. januarja, bo ob 
19.30 v gostilni Lutman v štandrežu letni 
občni zbor društva neposrednih obdelo
valcev zemlje. Na dnevnem redu bo po
ročilo predsednika, tajnika, blagajnika in 
pregled računov. Sledile bodo volitve no
vega odbora. Društvo priporoča vsem čla
nom, da se občnega zbora zagotovo ude
ležijo.

Dvolastniki, ki imajo zemljišča onstran 
meje v Jugoslaviji, so naprošeni naj se s 
posestnimi polami zglasijo na tajništvu 
federacije neposrednih obdelovalcev zem
lje v Gorici, ulica Boccaccio, da jim  ure
dijo potrebna dovoljenja.

Zahvala
Posojilnica v Sovodnjah pri Gorici je 

naklonila Zavodu sv. Družine velikodušen 
dar 40.000 lir. Tako vodstvo zavoda kakor 
gojenci in gojenke, ki v tem zavodu živijo, 
se za podporo iskreno zahvaljujejo in se 
bodo vseh, ki so k tej podpori pripomogli, 
dnevno spominjali v svojih molitvah. Bog 
povrni!

D A R O V I :
Za Katoliški glas: č. g. Karel Wolbang, 

USA, 3.100 lir.
Za »škedenjski dom«: družina Ivanka 

in Marij Sancin namesto cvetja na grob 
Karmele Sancin 1.000 lir.

Za Alojzijevišče : ga. Troha 2.000; š . T. 
1.000; družina Vetrih 5.000; L. L. 5.000; N. 
N. 1.000; K. C. v spomin pok. očeta g. dr. 
K. Hum arja 1.000; Anica Pintar namesto 
cvetja na grob pok. Brune Tomšič iz 
štm avra 2.000 lir.

Vsem dobrotnikom iskren Bog plačaj!

Z A H V A L A

Vsem, ki so v bolezni in sm rti naše 
drage

Milke Bele
tako velikodušno pomagali, se iskreno za
hvaljujemo. Enaka zahvala gre tudi čč. 
duhovnikom, ki so jo spremili na pokopa- i 
lišče, darovalcem cvetja, sostanovalcem ; 
ter prijateljem in znancem.

Sorodnik)
Gorica, 25. januarja 1967

O G L A S I
Za vsak mm viSine v širini enega stolpca: 

trgovski L 30, osmrtnice L. 50, več 7°/i 
davsk na registrskem uradu.

 —~
Odgovorni urednik: msgr. dr. Fr. Močnik 

Tiska tiskarna Budin v Gorici
Izdaja Katoliško tiskovno društvo

11 l O R I Š K E
Ll N O V I C E

Z  zrakoplovom v samostan


